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                                Nie nadaremnie jest ten krzyż, 
                           który przykuwa trzepot rąk. 
                           Posłuchaj tylko: czas jak mysz 
                           podgryza rozłożysty dąb.(…) 
 
                          On w miłość, w roli skowyt psi, 
                          on się wyciosa z ciszy snu, 
                          jest u każdego progu dni, 
                          jest, jakbyś ziemię w sercu niósł. 
 
                          I nie daremny, bo gdy w lustro łez- 
                          - jak w lustro nieba - śmiercią spojrzysz, 
                          zobaczysz, powiesz: otom jest, 
                          którym się krzyżem w Bogu drążył. 
 
                                 Krzysztof Kamil Baczyński   Psalm 2. O krzyżu (fragm.) 

Protest 
samorządów gmin 

puszczańskich 
w sprawie PZO 

 
20 stycznia spotkali się w 
Białowieży przedstawicie-
le władz samorządowych 
z obszaru Puszczy Biało-
wieskiej: Burmistrz Mias-
ta Hajnówka, Wicestaros-
ta Hajnowski, wójtowie 
gmin: Narewka, Hajnów-
ka, Dubicze Cerkiewne, 
Narew i Białowieża. 
Obradowano nad zajęciem 
wspólnego stanowiska w 
sprawie proponowanego 
do wprowadzenia w życie 
planu zadań ochronnych... 
             Dokończenie na str. 13 



Drodzy Mieszkańcy! 

Mija trzeci miesiąc od objęcia przez mnie urzędu 
Wójta Gminy Białowieża. Chciałbym podziękować 
wszystkim za pomoc w pierwszych miesiącach pracy. 
Był to okres, w którym poznałem wielu mieszkańców 
naszej Gminy, gości z Polski, jak i przedstawicieli 
samorządów województwa podlaskiego. Miesiące te 
oprócz wielogodzinnych spotkań zaowocowały też 
nowymi pomysłami, które częściowo zaczęliśmy już 
realizować. W ramach Zrównoważonego Rozwoju 
Regionu Puszczy Białowieskiej  nasza Gmina złożyła 
kilka propozycji inwestycji: 

* „Rekultywacja kąpieliska z czasów II wojny świa-
towej” – pomysł na stworzenie miejsca, gdzie miesz-
kańcy i przyjezdni mogliby skorzystać z kąpieliska. 

* „ Poprawa efektywności energetycznej budynków 
użyteczności publicznej w Gminie Białowieża”- pro-
jekt  ma na celu wyeliminowanie strat ciepła w bu-
dynkach gminnych poprzez wymianę okien, 
ogrzewania itp. 

* „Zakup elementów małej infrastruktury 
turystycznej wraz z oznakowaniem atrakcji 
turystycznych w Gminie Białowieża”- poprzez małą 
infrastrukturę rozumiemy ławki, oznakowania dróg i 
atrakcji turystycznych, rzeźby czy też „bramę do 
Puszczy Białowieskiej” 

* „Zagospodarowanie centrum turystyczno-
kulturalnego w Białowieży”- projekt przeznaczony 
do rozwinięcia i zmiany wizerunku parkingu poprzez 
budowę nowych straganów sprzedażowych, remont 
deptaka, wstawienie ławek i oświetlenia. 

W chwili obecnej wszystkie fiszki projektowe są 
weryfikowane przez Urząd Marszałkowski Woje-
wództwa Podlaskiego czy wpisują się w Program 
Zrównoważonego Rozwoju Regionu Puszczy Biało-
wieskiej, czy są możliwe do realizacji. Późniejszy 
etap to negocjacje Urzędu Marszałkowskiego Woje-
wództwa Podlaskiego przedmiotowego Programu z 
Ministerstwem Infrastruktury i Rozwoju w sprawie 
finansowania przedsięwzięć z różnych źródeł 
finansowania. 

Gmina Białowieża zwróciła się do Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Podlaskiego z prośbą o 
możliwość uzyskania dofinansowania z Funduszu 
Rozwoju Kultury Fizycznej w ramach Programu 

Rozwoju Regionalnej Infrastruktury Sportowej na 
budowę przyszkolnego placu zabaw. Szacowany 
koszt inwestycji ok. 160 000 zł. Kolejny etap to wpi-
sanie naszego projektu w „Wieloletni Program 
Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Podlas-
kiego” uchwałą Sejmiku Województwa. 

W dniu 30 grudnia 2014 r. została podpisana umowa 
o przyznanie pomocy w ramach działania „Odnowa i 
rozwój wsi”  wcześniejszego projektu objętego 
PROW na lata 2007-2013 r. projektu „Zagospo-
darowanie centrum turystyczno-kulturalnego oraz 
remont budynku pełniącego funkcję wystawienniczo-
ekspozycyjną”. W ramach projektu zostanie wyko-
nany generalny remont sceny oraz budynku wraz z 
wyposażeniem znajdującego się na parkingu 
gminnym. Ponadto zostanie zakupiony sprzęt 
oświetleniowy, kosze na śmieci oraz przenośne ławki 
wykorzystywane przy różnego typu imprezach. 

W 2015r. ruszy program wymiany praktycznie 
całości oświetlenia ulicznego w Gminie ze starych 
lamp na nowoczesne lampy LED. Wymiana 
oświetlenia przełoży się na niższy koszt eksploatacji, 
dłuższą gwarancję na oświetlenie oraz na mniejsze 
zużycie prądu. 

Razem z Lokalną Organizacją Turystyczną w Bia-
łowieży realizujemy projekt budowy pomostów kaja-
kowych na rzece Narewka oraz zakup 10 kajaków 
dwuosobowych wraz z kamizelkami na użytek 
Gminy. Realizacja projektu będzie zakończona 
uroczystym otwarciem przystani kajakowej. 

W ramach budowy szerokopasmowego dostępu do 
Internetu ogłosiliśmy przetarg na jej budowę i dostar-
czenie 100 komputerów dla mieszkańców naszej 
Gminy, którzy również zostaną objęci szkoleniami z 
obsługi komputera i Internetu.  

Wraz z Urzędem Skarbowym przygotowujemy dzień 
pomocy przy rozliczeniach PIT-u w Urzędzie Gminy 
Białowieża, który wyznaczono na  5.03.2015 w 
godzinach 10-14. 

Po spotkaniu dotyczącym przewozu autobusowego 
przez wsie puszczańskie z Sołtysami Bud, Teremisek 
i Czerlonki prowadzę negocjacje cenowe z 
przewoźnikami. 

W najbliższym czasie chcemy uaktywnić świetlice 
wiejskie oraz uruchomić dwa koła teatralne przy 
Gminnym Ośrodku Kultury oraz Bibliotece. Na 
koniec chciałbym prosić  mieszkańców o pomoc przy 
wypełnianiu ankiet w związku z planem gospodarki  

W Ó J T   I N F O R M U J E 
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niskoemisyjnej, które są prze-
prowadzane w naszej Gminie. 
Ankiety są nam niezbędne do 
realizacji w przyszłości pro- 
jektów z dotacji unijnych. 
              Grzegorz Kasprowicz 
 

 
      III Sesja Rady Gminy 
Białowieża odbyła się 30 grud-
nia 2014r. w sali konferen-
cyjnej Ochotniczej Straży Po-
żarnej przy ul. Sportowej 12. 
 
Przewodniczący Rady Gminy 
Krzysztof Zamojski rozpoczął 
sesję o godz.14.00. Następnie 
powitał wszystkich obecnych na 
posiedzeniu. Na podstawie listy 
obecności Przewodniczący Rady 
stwierdził, że na 15 radnych jest 
obecnych 15.  

Sekretarz Gminy Pani Helena 
Bagrowska zwróciła się do 
Przewodniczącego Rady Gminy 
o wprowadzenie do porządku 
obrad dodatkowego projektu 
uchwały : 

Uchwała w sprawie wyrażenia 
zgody na przedłużenie okresu 
obowiązywania umów najmu 
lokali użytkowych stanowiących 
majątek Gminy.  

Sekretarz Gminy przedstawiła 
informację o jakich lokalach 
użytkowych jest mowa w uch-
wale. Wyjaśniła, że powinna być 
uchwała o zasadach wynajmu 
lokali i ona będzie dyskutowana. 
Ponieważ tych zasad nie ma, 
żeby Wójt mógł gospodarować 
lokalami użytkowymi musi mieć 
zgodę Rady Gminy, właśnie w 
takim przypadku, jak nie ma 
zasad gospodarowania 
nieruchomościami gminnymi. 
Uchwała o zasadach 
gospodarowania 
nieruchomościami gminy 
wchodzi w życie po 14 dniach 
od daty ogłoszenia w Dzienniku 
Urzędowym Województwa 

Podlaskiego. Żeby nie kazać 
czekać ludziom wynajmującym 
lokale, ta uchwała w sprawie 
wyrażenia zgody na 
przedłużenie okresu obowią-
zywania umów najmu lokali 
użytkowych stanowiących 
majątek gminy jest potrzebna, 
żeby nie było przerwy pomiędzy 
tą uchwałą, którą chcemy 
wprowadzić do porządku obrad, 
a uchwałą o zasadach gospoda-
rowania nieruchomościami 
stanowiącymi własność Gminy 
Białowieża. Proszę o ujęcie 
uchwały do porządku obrad. 

Przewodniczący wniósł o 
włączenie projektu uchwały do 
porządku obrad pod numerem 
14. Pozostałe punkty przesuną 
się o jedno miejsce na liście 
obrad.  

Za wprowadzeniem uchwały 
głosowało – 15 radnych  

W związku z powyższym 
porządek obrad przedstawia się 
następująco: 

1. Otwarcie obrad. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3.Przyjęcie protokołów z I i II 
Sesji Rady Gminy Białowieża. 
4.Interpelacje, zapytania, wnios-
ki. 
5. Informacja Wójta Gminy z re-
alizacji uchwał Rady Gminy        
i istotnych działań dotyczących 
Gminy w okresie międzyse-
syjnym. 
6. Sprawozdanie Przewodniczą-
cego o pracy międzysesyjnej. 
7. Sprawozdanie Przewodniczą-
cego Komisji Rewizyjnej pracy 
międzysesyjnej. 
8. Sprawozdanie Przewodniczą-
cych Komisji pracy między-
sesyjnej 
9. Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie od 
Polskich Kolei Państwowych 
Spółki Akcyjnej działki ozn. nr 
ewid. 354/28 o pow. 0,5611 ha. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie 
wyposażenia w majątek 
jednostkę organizacyjną gminy. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie  
lokali mieszkalnych usytuo-

wanych w budynku wieloro-
dzinnym nr 4 położonym na 
działce nr geod. 271/3 obręb 
Zastawa Krzyże w trybie 
bezprzetargowym na rzecz 
dotychczasowych najemców. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie 
lokalu mieszkalnego nr 3 
usytuowanego w budynku 
wielorodzinnym położonym na 
działce o nr geod. 436/8 osada 
Grudki 13 w trybie 
bezprzetargowym na rzecz 
dotychczasowego najemcy. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie 
zasad gospodarowania nieru-
chomościami stanowiącymi 
własność Gminy Białowieża. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na 
przedłużenie okresu obowią-
zywania umów najmu lokali 
użytkowych stanowiących mają-
tek gminy. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie 
zmian w WPF na lata 2014-
2036. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie 
zmian w budżecie Gminy na 
2014 r. 
17. Odpowiedzi na interpelacje, 
zapytania, wnioski. 
18. Sprawy różne. 
19. Zakończenie obrad. 
 
Przewodniczący zapytał 
radnych czy zapoznali się z 
protokołami  I sesji i II sesji 
Rady Gminy. Radni 
poinformowali, że nie znają ich 
treści, gdyż ich nie otrzymali. 
Przewodniczący przekazał 
protokoły i poprosił aby 
zapoznali się na bieżąco. Po 
zapoznaniu się z protokołami 
uwag nie wniesiono. W związku 
z tym Przewodniczący Rady 
poddał pod głosowanie: 
 
Protokoły z I i II Sesji Rady 
Gminy zostały przyjęte jedno-
głosnie. 

Złożono następujące zapyta-
nia: 
1.Sołtys Pogorzelec P. Szlach-
ciuk: 
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- Mam prośbę do przedstawicieli 
Nadleśnictwa Białowieża, żeby 
podjęli działania w celu napra-
wienia szkód wyrządzonych 
przez firmę realizującą przebu-
dowę przepustów na terenie 
Pogorzelec.  
 
2.Radna J. Jaganow: 
-Mieszkańcy ulicy Zastawa, 
konkretnie 4 ostatnie domy 
skarżą się, że kiedy są złe 
warunki atmosferyczne: opady 
śniegu, duży wiatr, nie mają 
prądu w swoich mieszkaniach, 
choć na ulicy pali się światło.  
- Mamy okres świąteczny i 
nasuwa mi się pytanie: co się 
stało z ozdobami świątecznymi 
na słupach energetycznych? 
 
3.Sołtys Pogorzelec P. 
Szlachciuk: 
- Mam prośbę, aby zwrócić 
większą uwagę, by w okresie 
zimowym Rejon Dróg 
Powiatowych posypywał drogę 
od Osady Zwierzyniec przez 
Budy, Teremiski, Pogorzelce. 
Na drodze nie raz znajduje się 
lód, który utrudnia poruszanie 
się po drogach. 
 
4.Radna M. Szpakowicz:  
- Mam pytanie do Pana Wójta. 
Oświetlenie uliczne jest 
włączone całą noc prawie od 
początku grudnia. Czym jest to 
spowodowane, że światło pali 
się całą noc? Rozumiem że 
obecnie jest okres świąteczny, 
ale wcześniej światła gasły 
wcześniej w ramach 
oszczędności. 
 
5.Wiceprzewodnicząca Rady 
Gminy E. Laprus: 
- Pytanie do Pana Wójta. Czy 
firma, która organizowała prace 
przy budowie ścieżki przy ulicy 
Mostowej posprząta ulicę 
Mostową?  Na ulicy przy 
budowanej ścieżce znajduje się  
mnóstwo kamieni, błota, 
pobocza są rozorane. 
 
Ad.5 
Wójt Grzegorz Kasprowicz 
przedstawił działania jakie miały 
miejsce w ostatnim okresie: 

- Został zatrudniony nowy pra-
cownik na stanowisku sekre-
tarza - Pani Helena Bagrowska 
- Przyjęto regulamin zamówień 
publicznych do 30 000 euro, 
jako zalecenie pokontrolne RIO 
- Wysłane zostały zapytania 
ofertowe odnośnie odbioru 
padłych zwierząt z terenu gminy 
Białowieża. Zostały złożone 
dwie oferty. 
- Podpisano umowę na wywóz 
nieczystości z firmą PUK Sp. z 
o.o. 
- Otwarto oferty na budowę sieci 
szerokopasmowej dostępu do 
Internetu i dostawy sprzętu 
dotyczącego projektu „Przeciw-
działanie wykluczeniu cyfrowe-
mu w Gminie Białowieża” 
- W dniu dzisiejszym podpisano 
umowę na dofinansowanie 
remontu sceny i budynku, 
wyposażenie w ławki i śmietniki 
na parkingu przy ulicy 
Kolejowej. 
Wójt przedstawił harmonogram 
spotkań w jakich brał udział w 
okresie międzysesyjnym. 
Pytań do Wójta nie było. 
 
Ad.6 
Przewodniczący Rady gminy  
K. Zamojski poinformował, że 
w okresie międzysesyjnym 
uczestniczył w niektórych posie-
dzeniach komisji. W grudniu był 
na spotkaniu Stowarzyszenia 
Samorządów Euroregionu Pusz-
cza Białowieska w Hajnówce 
wspólnie z Wójtem i radnym 
Wołkowyckim.  
 
Ad.7 
Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej poinformował, że 
komisja nie spotkała się w 
okresie międzysesyjnym. 
Komisja czeka na zalecenia 
odnośnie kontroli ze strony Rady 
Gminy i przewodniczących 
pozostałych komisji. 
 
Ad.8 
Sprawozdania Komisji o pracy 
międzysesyjnej kolejno przed-
stawili: 
 
Jako pierwsza głos zabrała 

Przewodnicząca Komisja 
Oświaty, Kultury, Zdrowia, 
Spraw Socjalnych i Porządku 
Publicznego pani E. Laprus 
poinformowała, że komisja 
spotkała się dwukrotnie. 
Pierwszy raz spotkała się w dniu 
12 grudnia 2014r.. Na komisję 
zaproszono panią dr Grażynę 
Lendę. Przewodnicząca 
przedstawiła sprawozdanie z 
komisji a główną informacją,  
którą chciała przekazać z 
posiedzeni było: Pani doktor 
przedstawiła dane na temat 
aktualnej sytuacji Ośrodka 
Zdrowia w Białowieży. Lekarz 
w naszej placówce zdrowia jest 
zatrudniony na ¾ etatu. Pani 
doktor kolejny raz prosiła o 
samochód na wizyty domowe. 
Zaproponowała pomoc 
wolontariatu dla osób starszych. 
Jest wiele osób, którym potrzeba 
zorganizować dyspozycyjny 
samochód, który za niewielką 
opłatą mógłby pomóc dostać się 
do przychodni na wizytę, lub 
dowieźć do Hajnówki. Na 
kolejną komisję zostanie 
zaproszony dyrektor SP ZOZ-u    
i przedstawiciel Starostwa, aby 
omówić temat etatu lekarza w 
Białowieży. Mieszkańcom 
Białowieży należy się pełna 
opieka lekarska i popołudniowa i 
stała. W sprawach różnych był 
poruszany temat monitoringu 
szkoły i budowy placu zabaw na 
terenie szkoły. Monitoring 
szkoły istnieje, ale wymaga 
naprawy. Pan Wójt stwierdził, że 
budowa placu zabaw jest 
priorytetową sprawą. 
Na drugim spotkaniu komisji w 
dniu 19 grudnia 2014r. 
rozmawiano o współpracy  
dotyczącej imprez na 2015 rok. 
Gośćmi byli: Prezes Fundacji 
„Muzyka Cerkiewna” pan 
Mikołaj Buszko i znany tenor 
Michał Skiepko. Obydwaj 
panowie byli włączeni w ciąg 
imprez odbywających się na 
terenie Gminy Białowieża. Od 
dwóch lat nie odbywały się 
Spotkanie z arią, chcieliśmy 
wiedzieć jako komisja, gmina i 
Pan Wójt na ile możemy 
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włączyć się w organizację 
imprezy  Spotkanie z arią. Pan 
Buszko opowiedział o swojej 
działalności począwszy od 1996 
roku. Organizował m.in. 
Białowieskie spotkania z arią , 
Peretocze, Dni muzyki sakralnej. 
Stwierdził, że Dni muzyki 
sakralnej to impreza,  która 
utrzyma się w harmonogramie 
imprez, gdyż są na nią finanse. 
Niestety dwie pozostałe  nie 
mają tylu funduszy, aby 
utrzymać imprezę na właściwym 
poziomie. Rozmawiano głównie 
o pieniądzach, czy Gmina 
Białowieża wesprze działalność 
Fundacji Muzyka Cerkiewna 
przynajmniej w organizacji 
Białowieskich spotkań z arią. 
Okazało się, że pan Michał 
Skiepko ma swoją koncepcję 
zorganizowania tej imprezy. W 
ubiegłym roku przy pomocy 
finansowej byłego Wójta 
zorganizował pierwszy taki 
koncert. Chce powtórzyć takie 
spotkanie i w tym roku, 
organizując koncert z 
Grodzieńską Kapełłą z Białorusi. 
My możemy najwyżej wesprzeć 
finansowo i korzystać z tego, że 
taka impreza odbędzie się na 
naszym terenie. 
Następnie komisja zapoznała się 
z działalnością Białowieskiego 
Ośrodka Kultury. Pan dyrektor 
BOK-u przedstawił sprawoz-
danie z działalności w 2014 
roku.. Radni poruszyli temat 
dopłaty do Wertepu. Komisja nie 
dokończyła swoich prac i 
przeniosła je na następne 
spotkanie. Wiele zastrzeżeń 
komisja zgłosiła do remontu 
świetlicy na Budach. Człon-
kowie komisji zaproponowali 
zorganizowanie większej ilości 
imprez dla dzieci. Prosiliśmy o 
remont świetlicy na Podolanach. 
W przyszłości po przejęciu 
hydroforni na Grudkach również  
można otworzyć tam świetlicę. 
Na Budach, Pogorzelcach, 
Podolanach proponujemy za-
trudniienie osób w poszcze-
gólnych świetlicach, będą one 
opiekować się tymi świetlicami  

i organizować działalność 
kulturalną. Proponowaliśmy 
zorganizowanie warsztatów w 
świetlicach wiejskich. Rozma-
wiać na ten temat można na 
spotkaniach przy wyborze 
sołtysów. Zwrócono uwagę panu 
dyrektorowi BOK-u na brak 
wywieszanych w odpowiednim 
czasie ogłoszeń o imprezach 
odbywających się na ternie 
Gminy. Poruszono sprawę 
dofinansowania do imprez przez 
hotele. Zwrócono uwagę, że 
zamiast dofinansowywać tak 
wielkie działania kulturalne, 
które mają własne fundusze 
możemy przeznaczyć te 
pieniądze na imprezy dla dzieci. 
Brak pytań do Przewodniczącej 
Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisja 
Ochrony Środowiska, Turys-
tyki, Usług i Rolnictwa pani E. 
Malzahn powiedziała, że 
komisja spotkała się jeden raz 
dnia 22 grudnia 2014r. 
Otrzymaliśmy informacje od 
pracowników Urzędu Gminy 
pani I. Dawidziuk i pana M. 
Kozaka jakimi obecnie 
sprawami zajmuje się gmina, 
jeśli chodzi o spawy ochrony 
środowiska. Przeanalizowaliśmy 
informacje czym zajmowała się 
poprzednia komisja, aby dowie-
dzieć się jakie sprawy są istotne 
w tej chwili. Jest jedna bardzo 
istotna informacja, gdyż zbliża 
się termin podpisania przez 
ministra Planu Zadań 
Ochronnych Natura 2000 
Puszcza Białowieska. Jesteśmy 
zaniepokojeni tym, że nic na ten 
temat nie wiemy. Jeżeli ten plan 
zostanie podpisany. to nie 
będziemy mieli żadnych szans, 
aby wpłynąć na cokolwiek, co 
dotyczy mieszkańców Biało-
wieży. Przewodnicząca Komisji 
wystąpiła z wnioskiem do pana 
Przewodniczącego Rady o 
utworzenie komisji mającej na 
celu zapoznanie się i kontrolę 
nad tymi materiałami.   
Przewodniczący Rady poin-
formował, że wnioskiem zajmie 
się w punkcie obrad - sprawy 
różne.                       

Radny Wołkowycki zadał 
pytanie: czy sprawa dotyczy 
obszarów Białowieskiego Par-
ku?  
Radny Niedzielski powiedział: 
było powiedziane, że jak zos-
tanie zatwierdzony PZO (plan 
zadań ochronnych) dla parku, to 
wówczas będzie zatwierdzony 
PZO dla Natury 2000. 
 
Przewodnicząca Komisja 
Planowania, Gospodarki 
Finansowej i Komunalnej pani 
M. Szpakowicz poinformowała, 
że komisja spotkała się jeden raz 
w dniu 15 grudnia 2014r. Na 
tym spotkaniu pani Skarbnik 
zapoznała nas z budżetem 
gminy. Przedstawiła jednostki 
budżetowe oraz instytucje 
kultury. Przedstawiła również 
wydatki w/w jednostek. 
Przedstawiony został projekt 
„Przeciwdziałanie wykluczeniu 
cyfrowemu w gminie 
Białowieża”. Poruszyliśmy te-
mat schroniska szkolnego. 
Rozmawialiśmy na temat 
ściągalności opłat za odbiór 
nieczystości stałych. Poruszono 
temat opłat za odpady od pro-
wadzących agroturystykę. Jak 
również został poruszony temat 
opłat miejscowych. Opraco-
waliśmy plan pracy komisji. 
Brak pytań do Przewodniczącej 
Komisji. 
 
Ad. 9 
Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie od 
Polskich Kolei Państwowych 
Spółki Akcyjnej działki ozn. nr 
ewid. 354/28 o pow. 0,5611 ha. 

Z-ca Wójta D. Dutkowski 
przedstawił, że chodzi o 
unormowanie stanu faktycznego. 
Droga faktycznie nie istnieje. 
Jest to droga równoległa do 
Stacji Towarowej z tyłu za 
Restauracją Carską. PKP było 
posiadaczem dużej działki, którą 
podzieliło na mniejsze działki 
(następnie sprzedane) i została 
wydzielona droga. PKP 
wystąpiło o przejęcie tej drogi i 
wniesienie na stan majątku 
gminy nieodpłatnie. Pan M. 
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Kozak powiedział, że wówczas 
mielibyśmy możliwość przepro-
wadzenia wodociągu i kana-
lizacji. Stan techniczny drogi jest 
dobry. Nie było pytań 

Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad.10 

Podjęcie uchwały w sprawie 
wyposażenia w majątek 
jednostkę organizacyjną Gminy. 

Radny Cieślak zadał pytanie: 
jeżeli nieruchomości będą 
podlegały pod BOK, to czy 
dyrektor może sprzedać te 
nieruchomości? 

Odpowiedź padła: nie. 

Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus: czy dyrektor BOK-u 
ma na rok 2015r. fundusze aby 
utrzymywać te wszystkie 
obiekty? 

Skarbnik Gminy wyjaśniła: 
dyrektor BOK zarządza 
wszystkimi obiektami oprócz 
świetlicy w Budach, ale ona 
również zostanie przekazana. W 
poprzedniej uchwale zostały 
przyjęte budynki przez 
Białowieski Ośrodek Kultury 
bez wydzielenia gruntów pod 
w/w budynkami. Chodzi o to, 
aby dodać te grunty i musi to 
być rozdzielone i przekazane 
przez Radę Gminy. Traci moc 
poprzednia uchwała, a ten sam 
majątek trafia z powrotem do 
BOK-u. Bieżące małe remonty 
są robione, ale na większe 
środków nie ma. Przeważnie 
pozyskiwane są środki z 
funduszy Unii Europejskiej. 

Radny Wołkowycki stwierdził, 
że w paragrafie 2 pkt 7 trzeba 
uzupełnić położenie tej działki.  

M. Kozak wyjaśnił, że to 
działka 209 na Podolanach. To 
są dwie działki znajdujące się 
obok siebie. Na jednej znajduje 
się świetlica, a na drugiej mały 
budynek gospodarczy. 

Radny Wołkowycki: formalnie 
jest poprawnie. 

Więcej pytań nie było. 

Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad. 11  

Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie 
lokali mieszkalnych usytuo-
wanych w budynku wieloro-
dzinnym nr 4 położonym na 
działce nr geod. 271/3 obręb 
Zastawa Krzyże w trybie 
bezprzetargowym na rzecz 
dotychczasowych najemców. 

Pracownik Urzędu Gminy pan 
Mariusz Kozak poinformował o 
chęci czterech najemców zakupu 
lokali mieszkalnych przy ul. 
Krzyże 4 w Białowieży w trybie 
bezprzetargowym.  

Pani Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus zapytała: poprzednia 
rada podobno rozważała tę 
kwestię, jaki jest zapis w 
protokole na ten temat? 

M. Kozak: wystąpił błąd w 
tytule uchwały polegający na 
tym, że w poprzedniej uchwale 
miało być zbycie w trybie 
przetargowym. Oznajmił, że to 
nie jest kontynuacja poprzednich 
działań rady. Lokatorzy mają 
podpisaną umowę najmu na czas 
nieokreślony. 

Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus stwierdziła, że w 
uchwale  brak podanej 
powierzchni działki. Uchwała 
nie jest pełna i nie może być 
zatwierdzona  

Z-ca Wójta D. Dutkowski 
poinformował, że zgodnie z 
operatem szacunkowym działka 
ma powierzchnię 1572m. 
Poprosił o zdjęcie tego punktu z 
porządku obrad w dniu 
dzisiejszym do dalszej analizy. 

Radny Wołkowycki zabrał głos: 
należy wykorzystać wszelkie 
możliwe sytuacje, kiedy można 

sprzedać ludziom wynajmu-
jących lokale ze względu na stan 
techniczny budynków. Gmina 
nie jest w stanie wyremontować 
tego budynku. 

WiceprzewodniczącaE. Laprus 
powiedziała, że można  duży 
kawałek działki(ziemi) zostawić 
do dyspozycji Gminie,  a nie 
sprzedawać całości bez-
przetargowo, gdyż z tyłu działki 
jest droga dojazdowa.  

W czasie dyskusji było wiele 
niejasności odnośnie budynku i 
działki więc Przewodniczący 
poddał pod głosowanie o wy-
kreślenie z punktu obrad 
uchwały i przekazanie do dalszej 
pracy komisji. 

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad.12 

Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie 
lokalu mieszkalnego nr 3usy-
tuowanego w budynku wieloro-
dzinnym położonym na działce o 
nr geod. 436/8 osada Grudki 13 
w trybie bezprzetargowym na 
rzecz dotychczasowego najem-
cy. 
 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały i spytał czy są 
jakieś pytania. 

Z-ca Wójta D. Dutkowski 
objaśnił: jest to budynek 
wielorodzinny, jest to ostatnie 
gminne mieszkanie w tym 
budynku  

Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus: Ile jest tam rodzin? 

D. Dutkowski: Mieszka tam 
sześć rodzin. Pięć jest 
wykupionych mieszkań, a to jest 
ostatnie mieszkanie. Mieszka 
tam Pan Borkowski. 

Przewodniczący Rady stwier-
dził, że lokal jak i działka jest 
rozmiarów mikroskopijnych a 
najemca zgłosił chęć wykupu 
lokalu.  

Z-ca Wójta D. Dutkowski: 
Numer działki się zgadza. 
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Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad.13 

Podjęcie uchwały w sprawie 
zasad gospodarowania nierucho-
mościami stanowiącymi włas-
ność Gminy Białowieża. 
 
Sekretarz Gminy przedstawiła 
uchwałę, która dotyczy zasad 
nabywania, zbywania i obcią-
żania nieruchomości gruntowych 
oraz wydzierżawiania lub 
wynajmowania na czas 
oznaczony dłuższy niż trzy lata 
lub czas nieoznaczony oraz na 
czas oznaczony do trzech lat, 
gdy strony zawierają kolejne 
umowy i przedmiotem jest ta 
sama nieruchomość. Wójt ma 
prawo podpisywać i przedłużać 
takie umowy pod warunkiem, że 
dotychczasowy najemca lub 
dzierżawca wywiązuje się z 
umów i do czasu trwania umowy 
wystąpi o przedłużenie umowy. 
Druga sprawa dotyczy opłat 
adiacenckich. Opłaty adia-
cenckie można pobierać wtedy 
gdy nieruchomość jest dzielona i 
zbywana, a podział spowodował 
wzrost cen nieruchomości po 
podziale. Dotyczy to obszaru 
gdzie są plany zagospo-
darowania przestrzennego 
gminy. Wójt może naliczyć taką 
opłatę adiacencką, ale nie musi. 
 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych) 

Ad.14 

Podjęcie uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na 
przedłużenie okresu obowią-
zywania umów najmu lokali 
użytkowych stanowiących 
majątek gminy 
 
Sekretarz Gminy przedstawiła 
treść uchwały. Wyjaśniła, że 
Gmina nie ma zasad wynajmu 
lokali. Poinformowała, że 

uchwała o zasadach gospo-
darowania nieruchomościami 
stanowiącymi własność Gminy 
Białowieża wchodzi w życie 14 
dni od ogłoszenia w Dzienniku 
Urzędowym woj. podlaskiego. 
Więc żeby tym ludziom 
umożliwić  normalne funkcjono-
wanie niezbędne jest uchwalenie 
uchwały przez Radę Gminy na 
bezprzetargowe przedłużenie 
umowy i na okres do trzech lat.  
Brak pytań. 
 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych 

Ad.15 

Podjęcie uchwały w sprawie 
zmian w WPF na lata 2014-2036 
 
Skarbik Gminy wyjaśniła 
omawiając jakie zmiany zostały 
wprowadzone do WPF na lata 
2014-2036. Jest to uchwała 
określająca budżet wykonany do 
3 lat i przewidujący budżet do 
roku 2036 ze względu na 
długość rat spłacanego kredytu. 
Ustawa o finansach publicznych 
nie pozwala uchwalić uchwały 
zmian w budżecie jeżeli WPF 
nie posiada po stronie dochodów 
i wydatków takiej samej kwoty 
jaką posiada uchwała o zmianie 
budżetu. 
Skarbnik poinformowała o zmia-
nach wprowadzonych do 
budżetu.  
- Planowany był dochód w 
kwocie 180 000,00zł z tytułu 
podatku lasów ochronnych. 
W związku z tym, że ustawa o 
ochronie lasów nie zmieniła się, 
więc dochodu tego nie będzie. 
Przesunięty jest plan dochodu       
z podatku leśnego na dochody     
z podatku od nieruchomości. 
- Zmiany w wydatkach dotyczą 
dodatkowych niezaplanowanych 
wydatków np. :usługa, remont, 
zakup dodatkowych materiałów. 
Dlatego są zrobione przesunięcia 
w paragrafach i dotyczą 
rozdziałów Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego, GOPS-u.  

Plan nie ulega w całości 
zmianie, gdyż są to przesunięcia 
między paragrafami. 
W związku z brakiem pytań 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  
 
Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad.16 

Podjęcie uchwały w sprawie 
zmian w budżecie Gminy na 
2014r. 
 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ad.17 

Wójt Grzegorz Kasprowicz 
odpowiedział na pytanie radnej 
Szpakowicz, że oświetlenie pali 
się całą noc ze względu na okres 
Świąt Bożonarodzeniowych        
i okres Noworoczny dla 
bezpieczeństwa mieszkańców 
jak też turystów 
przyjeżdżających do Białowieży. 
Po tym okresie światło powróci 
do poprzednich godzin zapalania 
się i gaszenia. 

Z-ca Wójta D. Dutkowski 
odpowiedział na resztę pytań.  

1. Zwrócimy się do 
Nadleśnictwa o uporządkowanie 
terenu po wykonanych pracach 
przy budowie przepustów. 

2. Połowa ulicy Zastawa jest 
zasilana z linii energetycznej, 
która biegnie wzdłuż drogi 
Hajnówka-Białowieża pod 
ziemią, a druga połowa jest 
zasilana przez linię energetyczną 
napowietrzną ciągnącą się przez 
wsie puszczańskie. W zależności 
od warunków pogodowych, 
czasem są zaniki w zasilaniu. 
Poinformował też, że w przyszły 
roku prawdopodobnie zostanie 
przebudowana na linię podziem-
ną. 3.Drogi które mamy na 
terenie gminy Białowieża 
powiatowe należą do dwóch 
standardów posypywania. 
Pierwszy standard to standard 
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trzeci, do którego należą drogi 
położone na terenie samej 
Białowieży. Drogi, które 
znajdują się w terenie i 
przechodzą przez wsie 
puszczańskie należą do piątego 
standardu odśnieżania i są 
posypywane w miejscach 
niebezpiecznych, jak zakręty, 
podjazdy. Zwrócimy się z 
zapytaniem do Zarządu Dróg na 
jakiej podstawie są wyznaczane 
miejsca do posypywania. 

4. W odpowiedzi na zapytanie o 
oświetlenie uliczne świąteczne 
wyjaśnił, że dwa gniazda, do 
których były podłączone ozdoby 
nie działają i nie chciano robić 
przerw między ozdobami. 

5. Inwestycja polegająca na 
budowie ścieżki do ulicy 
Mostowej nie jest zakończona. 
W międzyczasie znalazło się 
wiele uwag dotyczące 
odwadniania, oznakowania. 
Nadmiar wody zostanie usunięty 
poprzez budowę przepustów. 
Zostanie zmieniona organizacja 
ruchu. Teren po zakończeniu 
prac zostanie uprzątnięty. 

Ad.18 

Sekretarz Gminy zabrała głos 
w sprawie opłat za odpady 
komunalne. Przedstawiła, że 
Gmina obecnie dopłaca do opłat 
za odpady wyprodukowane 
przez mieszkańców Gminy. 
Najwięcej niejasności jest przy 
gospodarstwach agroturys-
tycznych. Sekretarz poinformo-
wała w sprawie opłat za odpady 
z gospodarstw agroturystyce-
nych, że można byłoby je 
opodatkować od ilości 
przyjętych turystów lub od ilości 
zużytej wody. Zwróciła się z 
prośbą nad zastanowieniem się 
nad tym przelicznikiem. 
Przewodniczący powiedział, że 
tym tematem do opracowania 
zajmie się komisja. 

Przewodniczący poinformował 
o rezygnacji radnej Małgorzaty 
Szpakowicz z członkostwa w 
Komisji Ochrony Środowiska, 
Turystyki, Usług i Rolnictwa 
oraz jeszcze jeden członek tejże 

komisji będzie  przez dłuższy 
czas nieobecny. W takiej 
sytuacji przewodniczący popro-
sił chętnych do zgłoszenia się do 
w/w komisji. Przedstawił rów-
nież propozycję szkoleniową dla 
radnych.  

W sprawach różnych powołano 
komisje doraźną do PZO (Plan 
Zadań Ochronnych Natura 2000 
dla Puszczy Białowieskiej).  

Przewodniczący Rady poddał 
pod głosowanie powołanie 
komisji :  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Na pracę w komisji wyrazili 
zgodę: Przewodniczący RG 
Krzysztof Zamojski, Wieprze-
wodnicząca RG Elżbieta 
Laprus, radny Wojciech 
Niedzielski i Przewodnicząca 
Komisji Ochrony Środowiska 
Elżbieta Malzahn.  

Przewodniczący Rady poddał 
pod głosowanie zatwierdzenie 
składu komisji :  

Za przyjęciem –  15 radnych  

Ostatnia sprawą, jaką 
Przewodniczący przedstawił 
dotyczyła poinformowania 
mieszkańców o składaniu 
wniosków dotyczących 
odszkodowania za szkody 
wyrządzone przez zwierzęta 
dzikie do Urzędu Gminy 
Białowieża. 

Radna Jaganow poinformowała 
o złym stanie nawierzchni na 
ulicy Ogrodowej oraz poprosiła 
o częstsze opróżnianie koszy 
przy przystankach.  

Radna Szpakowicz i sołtys 
Pogorzelec poruszyli problem 
złej drogi łączącej Podolany 
Drugie ze Stacją Towarową.  

Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus poprosiła sołtysów          
o przejście się do mieszkańców    
i pozbieranie wniosków               
o odszkodowania za szkody 
wyrządzone przez zwierzęta. Na 
koniec pkt. 18 porządku obrad 
Wiceprzewodnicząca Komisji 
Oświaty i Kultury... zaprosiła 

wszyst kich radnych i gości na 
koncert Bożonarodzeniowy w 
dniu 11 stycznia 2015 roku 
godz. 14:00 w sali kinowej BOK 
organizowany przy współpracy 
Komisji Kultury z BOK. 

Ad.19 

Przewodniczący Rady Gminy 
o godzinie 16.45, wobec 
wyczerpania porządku obrad, 
zamknął obrady  

Na zakończenie z okazji 
zbliżającego się Nowego Roku 
2015 Przewodniczący jak 
również Wójt Gminy złożyli 
życzenia wszystkim zebranym 
oraz mieszkańcom Gminy 
Białowieża 

 

        IV Sesja Rady Gminy 
Białowieża odbyła się 23 
stycznia 2015 r. w sali 
konferencyjnej Ochotniczej 
Straży Pożarnej przy ul. 
Sportowej 12. 
 
Przewodniczący Rady Gminy 
Krzysztof Zamojski rozpoczął 
sesję o godz. 14.03 w składzie 
14 radnych.  
 
Ad.2 
Przewodniczący Rady Krzysz-
tof Zamojski odczytał porządek 
obrad zaproponowany w za-
proszeniu. 
Przewodniczący Rady Gminy 
poinformował o złożonych 
dwóch projektach uchwał: 
1. W sprawie zatwierdzenia 
planu pracy Komisji Rewizyjnej 
Rady Gminy Białowieża na I 
półrocze 2015 r. 
2. W sprawie wyboru 
przedstawiciela Gminy Bia-
łowieża do Rady Społecznej 
Samodzielnego Publicznego 
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Zakładu Opieki Zdrowotnej w 
Hajnówce 
 
Dalszych uwag nie wniesiono.  
Przewodniczący Rady poddał 
pod głosowanie porządek obrad: 
 
Za wprowadzeniem – 14 
radnych    
 
W związku z powyższym 
porządek obrad przedstawia się 
następująco: 
1. Otwarcie obrad. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z III Sesji 
Rady Gminy Białowieża. 
4. Interpelacje, zapytania, wnios-
ki. 
5. Informacja Wójta Gminy o re-
alizacji uchwał Rady Gminy        
i istotnych działaniach 
dotyczących Gminy w okresie 
międzysesyjnym. 
6.Sprawozdanie Przewodni-
czącego o pracy międzyse-
syjnej. 
7.Sprawozdanie Przewodniczą-
cego Komisji Rewizyjnej o pra-
cy międzysesyjnej. 
8. Sprawozdanie Przewodni-
czących Komisji o pracy 
międzysesyjnej 
9. Podjęcie uchwały w sprawie 
uchwalenia WPF Gminy 
Białowieża na lata 2015-2036 
10. Podjęcie uchwały w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy 
Białowieża na rok 2015 
11. Podjęcie uchwały w sprawie 
zatwierdzenia planu pracy 
Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Białowieża na I półrocze 
2015 r. 
12.  Podjęcie uchwały w sprawie 
wyboru przedstawiciela Gminy 
Białowieża do Rady Społecznej 
Samodzielnego Publicznego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej w 
Hajnówce 
13. Podjęcie uchwały w sprawie 
zarządzenia wyborów sołtysów   
i rad sołeckich 
14. Odpowiedzi na interpelacje, 
zapytania, wnioski. 
15. Sprawy różne. 
16. Zakończenie obrad. 
 
Ad.3 

Protokół z III Sesji Rady Gminy 
został rozesłany radnym drogą 
elektroniczną. Uwag do treści 
protokołu nie było. 
Przewodniczący Rady Gminy 
poddał pod głosowanie 
zatwierdzenie protokołu. 
 
Za przyjęciem – 14 radnych 
 
Ad.4 
Złożono następujące zapytania: 
1.Sołtys Pogorzelec P. Szlach-
ciuk: 
-  złożył wniosek o naprawę 
drogi nr 257. 
- prosił o dostarczenie 
mieszkańcom przez Wodociągi 
Podlaskie terminarzu spisywania 
liczników wody. 
-  złożył wniosek o przejazd 
autobusu z Białowieży do 
Hajnówki o godzinie 7:00 rano 
przez Pogorzelce, Teremiski, 
Budy. 
 
2. Radna M. Szpakowicz: 
- zwróciła się do Wójta z 
zapytaniem: na stronie 
internetowej i na tablicach 
ogłoszeń w Białowieży jest 
terminarz przeglądów solarów. 
Mieszkańcy pytają gdzie są 
osoby dokonujące przeglądów, 
ponieważ nikt się do tej pory nie 
zgłosił? 
 
3. Radny C. Kamiński: 
- złożył wniosek o podjęcie 
rozmów z Nadleśnictwem 
Białowieża o przejęcie dróg 
gruntowych w miejscowości 
Grudki wraz z kanalizacją i 
wodociągami na stan Gminy. 
 
4. Radna E. Laprus: 
- zwróciła się do Wójta z 
zapytaniem: jak wyglądają 
rozmowy na temat przejazdów 
autobusów przez wsie 
Pogorzelce, Teremiski, Budy i 
Czerlonka na co dzień i w dni 
wolne? 
- złożyła wniosek o remont ul. 
Puszczańskiej, która prowadzi 
do ośrodka zdrowia, apteki oraz 
cmentarza do drugiej bramy. 
 
5. Radny J. Łapiński: 
- czy Gmina wydała pozwolenie 

na przeprowadzanie badań 
ankietowych dotyczących ilości 
zużycia energii 
 
Ad. 5 
Wójt Gminy Białowieża poin-
formował o wydarzeniach w 
okresie międzysesyjnym: 
- odbyło się spotkanie w 
Hajnówce dotyczące programu 
rozwoju regionu Puszczy 
Białowieskiej. Tematem spot-
kania były rozmowy o pro-
jektach unijnych, które chcemy 
zrealizować w naszej Gminie. 
Zostały złożone 4 fiszki m.in.: 
kąpielisko, dofinansowanie do 
małej architektury w Białowieży 
- złożone zostały pisma w 
sprawie termomodernizacji 
szkoły i przedszkola 
- złożono pisma o do-
finansowanie remontu dróg 
- odbyło się V spotkanie NGR 
Natura 2000 
- odbyły się posiedzenia: 
Komisji Rewizyjnej, Komisji 
Planowania, Gospodarki 
Finansowej i Komunalnej i  
Komisji Ochrony Środowiska, 
Turystyki i Rolnictwa oraz 
Komisji Oświaty, Kultury, 
Zdrowia, Spraw Socjalnych i 
Porządku Publicznego 
- w dniach 21 i 22 stycznia 
odbyło się szkolenie w RIO 
- ogłosiliśmy przetarg na 
zagospodarowanie centrum 
turystyczno-kulturowego oraz 
remont budynku pełniącego 
funkcję ekspozycyjno - 
wystawienniczą w Białowieży 
- anulowano przetarg dotyczący 
projektu „Przeciwdziałanie 
wykluczeniu cyfrowemu w 
Gminie Białowieża” ze względu 
na oferowany sprzęt - drukarkę, 
która nie spełnia naszych 
wymagań. W najbliższym czasie 
zostanie ogłoszony nowy 
przetarg. 
 
Ad. 6 
Przewodniczący Rady Gminy 
przedstawił plan pracy 
międzysesyjnej: 
- uczestniczył w spotkaniach i 
pracach NGR ( Naturowa Grupa 
Robocza) Natura 2000 
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- otrzymał dokumenty PZO 
Natura 2000 Puszcza 
Białowieska 
- odbyło się spotkanie 
Konwentu, na którym 
opracowano roboczy plan pracy 
Rady Gminy 
- poinformował, że w połowie 
lutego Rada zajmie się tematyką 
odpadów: stawka, odbiór, 
zatwierdzenie nowego 
regulaminu  czystości 
- istotną sprawą, którą  zajmie 
się Rada to problem starej szkoły 
- wpływają oferty szkoleniowe 
dla przewodniczących, komisji i 
radnych. Przy otrzymaniu dobrej 
oferty szkoleniowej, szkolenie 
odbędzie się. by Rada Gminy 
mogła efektywniej pracować 
 
Ad. 7 
W związku z nieobecnością 
Przewodniczącego Komisji 
Rewizyjnej Michała Cieślaka 
Przewodniczący Rady K. 
Zamojski odczytał sprawozdanie 
z prac Komisji Rewizyjnej 
dostarczone przez 
Przewodniczącego M. Cieślaka. 
W sprawozdaniu przedstawiono 
informacje: 
- posiedzenie Komisji 
Rewizyjnej odbyło się w dniu 16 
stycznia 2015 r. 
- na posiedzeniu komisji było 
nieobecnych dwóch członków 
- wybór zastępcy prze-
wodniczącego Komisji 
rewizyjnej przeniesiono na 
kolejne posiedzenie ze względu 
na niepełny skład komisji 
- członkowie komisji zostali 
zapoznani ze Statutem Gminy 
odnośnie Komisji Rewizyjnej i 
omówiono sposób pracy wraz z 
uprawnieniami kontrolnymi 
komisji  
- opracowano plan pracy komisji 
na I półrocze 2015 r. 
- komisja zapoznała się z 
zebranymi protokołami za rok 
2014 i pracuje nad 
sporządzeniem sprawozdania za 
ubiegły rok 
- Komisja Rewizyjna 
wystosowała pisma z za-
pytaniem odnośnie kontroli, 
które zostały skierowane do 

Biura Rady Gminy w celu ich 
przekazania poszczególnym 
komisjom 
- w sprawach różnych 
wystąpiono z prośbą o przy-
gotowanie większej ilości miejsc 
na posiedzeniach. Zwrócono się 
do Wójta Gminy  o wskazanie 
pomieszczenia przystosowanego 
do odbywania się posiedzeń 
wszystkich komisji. 
 
Ad.8 
Jako pierwsza głos zabrała 
Przewodnicząca  Komisja 
Oświaty, Kultury, Zdrowia, 
Spraw Socjalnych i Porządku 
Publicznego Elżbieta Laprus 
informując: 
- komisja spotkała się w dniu 20 
stycznia 2015r . 
- dokończono rozmowę na temat 
BOK-u dotyczącą projektu 
budżetu i planu pracy 
- zasadniczą zmianą podjętą na  
posiedzeniu było przesunięcie 
środków finansowych w kwocie 
6000,00zł z organizacji imprezy 
Noc Kupały na imprezę 
Spotkanie z Arią nad stawami- 
przegłosowana jednogłośnie 
- w sprawie imprezy Wertep są 
prowadzone rozmowy 
- Dyrektor BOK-u M. Gutowski 
planuje utworzyć koło 
plastyczne, teatralne oraz być 
może powstanie chór 
- na posiedzeniu komisji 
przedstawiono wniosek zredu-
kowania etatu do ½ specjalisty 
ds. kultury zatrudnionego w 
BOK-u, gdyż zakres czynności 
przedstawiony przez Dyrektora 
BOK-u nie wskazuje, aby 
wystarczył na pracę w 8 godzi-
nach dziennie. W głosowaniu  
wniosek nie został przyjęty 
przez komisję. 
Komisja nie jest władna 
decydować o zatrudnieniu pra-
cowników BOK. Za zatrudnienie 
w Urzędzie odpowiada Wójt. 
- zaproponowano utworzenie 
strony internetowej Biało-
wieskiego Ośrodka Kultury 
- zaproponowano uruchomienie 
gabloty przy Urzędzie Gminy,  
w której zamieszczany będzie 
plan pracy, plan imprez, relacje i 
zdjęcia z imprez 

- Dyrektor BOK-u przedstawił 
ciekawy plan pracy na ferie 
zimowe dla dzieci, utworzony 
przy współpracy Zespołu Szkol-
no-Przedszkolnego, Rady Rodzi-
ców, Instytutu Badawczego 
Ssaków, Białowieskiego Parku 
Narodowego, Nadleśnictwa Bia-
łowieża.  
- Kierownik Gminnej Biblioteki 
Publicznej Ludmiła Kanecka 
przedstawiła plan pracy na rok 
2015, który zostanie zamiesz-
czony na stronie internetowej 
- rozmawiano o planie 
finansowym Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego, przedstawione-
go przez panią Skarbnik, gdzie 
poruszono temat placu zabaw i 
monitoringu 
- na komisji rozmawiano o przy-
znaniu dodatku motywacyjnego 
nauczycielom w wysokości 5%  
- budżet GOPS-u przedstawiony 
został przez Kierowniczkę 
GOPS Iwonę Sawicką. Pani 
Kierownik prosiła o zwiększenie 
zasiłków celowych z przezna-
czeniem na zakup opału ludziom 
potrzebującym i  zwiększenie 
środków finansowych na 
pokrycie kosztów związanych z 
pobytem mieszkańców Gminy w 
DPS-e 
- w punkcie dotyczącym 
Brygady Komunalnej, która 
obecnie podlega pod Urząd 
Gminy, rozważano utworzenie 
jej jako odrębnej jednostki  
Przewodnicząca podziękowała 
za pomoc w organizacji Koncer-
tu Bożonarodzeniowego człon-
kom Komisji Kultury 
- poinformowała, że na kolejnym 
posiedzeniu komisji planuje 
spotkanie z Dyrektorem ZOZ-u 
Grzegorzem Tomaszukiem i 
Starostą Hajnowskim. 
 
Przewodnicząca Komisja 
Planowania, Gospodarki 
Finansowej i Komunalnej 
Małgorzata Szpakowicz 
poinformowała: 
- komisja spotkała się w dniu 19 
stycznia 2014 r. na wspólnym 
posiedzeniu Komisji Plano-
wania, Gospodarki Finansowej    
i Komunalnej i  Komisji Ochro-
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ny Środowiska, Turystyki i Rol-
nictwa 
- obie komisje zaopiniowały 
pozytywnie budżet 
- Sekretarz Gminy przedstawiła 
pismo z PKP S.A. Oddział 
Gospodarowania Nieruchomoś-
ciami w Warszawie w sprawie 
nieodpłatnego przekazania 
Gminie Białowieża lokalu 
mieszkalnego. 
- pani Sekretarz poinformowała 
o wpłynięciu materiałów z 
Regionalnej Dyrekcji Ochrony 
Środowiska w sprawie projektu 
planu zadań ochronnych dla 
obszaru Natura 2000 Puszcza 
Białowieska 
- obie komisje przyjęły plan 
pracy na 2015 r 
- komisja zastanawia się nad 
zakupem brakujących przystan-
ków 
- na posiedzeniu obu komisji 
wyszła propozycja utworzenia 
Parku Pamięci osób zasłużonych 
Gminie Białowieża w formie 
postawienia kamieni ułamię-
tniających z myślą o nowej 
atrakcji turystycznej 
 
Przewodnicząca Komisji 
Ochrony Środowiska, Turys-
tyki i Rolnictwa Elżbieta 
Malzahn nie miała uwag do 
sprawozdania przedstawionego 
przez Przewodnicząca Komisji 
Planowania - M. Szpakowicz. 
 
Ad. 9 
Skarbnik uzupełniła informacje 
odnośnie budżetu, informując, że 
RIO zmieniło rozporządzenie 
odnośnie klasyfikacji 
budżetowej względem rozmów 
telefonicznych stacjonarnych, 
komórkowych, Internetu. 
Wszystkie te wydatki będą 
występować na jednym 
paragrafie. Poinformowała         
o otrzymaniu autopoprawek do 
budżetu przez Komisje 
Planowania i Ochrony 
Środowiska oraz zatwierdzeniu 
projektu WPF przez Wójta. 
Wiceprzewodnicząca Rady 
Gminy E. Laprus poprosiła  o 
poszerzenie informacji na temat 
budowy Białowieskiej Przystani 
Kajakowej. 

Skarbnik wyjaśniła: była 
zaplanowana dotacja dla 
stowarzyszenia Lokalnej Orga-
nizacji Turystycznej Puszcza 
Białowieska (LOT  PB) na 
realizację dla projektu 
„Białowieska przystań kaja-
kowa” na kwotę  7900,00zł, 
którą należy zwiększyć do 40 
000,00zł. Gmina nie może o taki 
projekt starać się ze środków z 
Unii Europejskiej, gdyż są one 
przeznaczone dla stowarzyszeń. 
Inwestycja będzie polegać na 
tym, że Gmina przekaże dotację 
dla stowarzyszenia, a następnie 
stowarzyszenie po rozliczeniu 
projektu otrzyma zwrot ze 
środków z Unii Europejskiej       
i zwróci gminie pieniądze. 
Projekt będzie trwał 5 lat i po 
zakończeniu projektu kajaki        
i przystań zostaną  przekazanae 
na stan Gminy. 
Wójt poinformował, iż obecnie 
prace dotyczące „Białowieskiej 
przystani kajakowej” są na 
etapie wyboru kajaków. Sprzęt 
przechowywany będzie w Re-
mizie OSP.  
Radny W. Wołkowycki 
podkreślił, że jest wiele ulic w 
Białowieży, które są w dużo 
gorszej kondycji niż droga na 
Podolanach. Należą do nich 
ulice: Mostowa, Ogrodowa, 
Nowa, Paczoskiego, Puszczań-
ska. Radny Wołkowycki zwrócił 
się do Wójta z propozycją oceny 
stanu faktycznego dróg. 
Stwierdził, że należy obecnie 
wykorzystać pozyskiwanie 
funduszy z zewnątrz na ich 
remont, a środki własne 
wykorzystać na koniec roku. 
Radny J. Droń zaproponował 
zrobić uzupełnienie dziur na 
drodze w Podolanach Drugich. 
Poparł wniosek Wiceprzewodni-
czącej E. Laprus w sprawie 
remontu ulicy Puszczańskiej. 
Wiceprzewodnicząca E. 
Laprus złożyła wniosek o 
przegłosowanie zmiany zadania: 
z remontu ulicy na Podolanach 
Drugich na remont ulicy 
Puszczańskiej.  
Radna B. Leoniuk zapropo-
nowała remont ulicy Paczos-

kiego. 
Więcej wniosków odnośnie 
budżetu i WPF nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał 
pod głosowanie uchwalenie 
WPF Gminy Białowieża na lata 
2015-2036. 
Za przyjęciem –  14 radnych  
 
Ad. 10 
Podjecie uchwały w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy 
Białowieża na rok 2015 
 
Przewodniczący zaproponował 
głosowanie wniosku formalnego 
zgłoszonego przez 
Wiceprzewodniczącą Rady 
dotyczącego zmiany realizacji 
zadania z remontu ulicy na 
Podolanach Drugich na remont 
ulicy Puszczańskiej.  
 
Kto jest za przyjęciem wnios-
ku formalnego – przebudowa 
ulicy Puszczańskiej  i  przez-
naczenie na nią 100 000,00zł?  
Za przyjęciem –  12 radnych  
Wstrzymał się – 1 radny 
Przeciw – 1 radny 
. 
Następnie Przewodniczący Rady 
poddał pod głosowanie 
uchwalenie budżetu Gminy 
Białowieża na rok 2015 
 
Za przyjęciem –  13 radnych  
Wstrzymał się – 1 radny 
 
Ad.11 
Podjęcie uchwały w sprawie 
zatwierdzenia planu pracy 
Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Białowieża na I półrocze 
2015 r. 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  
Za przyjęciem –  14 radnych  
 
Ad.12 
Podjęcie uchwały w sprawie 
wyboru przedstawiciela Gminy 
Białowieża do Rady Społecznej 
Samodzielnego Publicznego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej       
w Hajnówce 
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Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  
 
Za przyjęciem –  14 radnych  
 
Przedstawicielem Gminy został 
Wójt – Grzegorz Kasprowicz. 
 
Ad.13 
Podjecie uchwały w sprawie 
zarządzenia wyborów sołtysów i 
rad sołeckich 
 
Przewodniczący Rady odczytał 
projekt uchwały, następnie 
poddał pod głosowanie:  
 
Za przyjęciem –  14 radnych  
 
Ad.14 
Na interpelacje, zapytania, 
wnioski odpowiedzi udzielił 
Wójt Grzegorz Kasprowicz.  
Poinformował, iż: 
- zwróci się z pismem do 
Wodociągów o przysłanie termi-
narza 
- brygada gminna poprawi 
nawierzchnię drogi 257 
- w przyszłym tygodniu spotka 
się z przedstawicielami firm 
przewozowych i będą 
prowadzone rozmowy na temat 
przejazdów 
- mamy problem z kontaktem z 
firmą SOLVER. Gmina 
wystąpiła do ubezpieczyciela o 
odszkodowanie związane z 
niewywiązaniem się z prac. 
-  w sprawie przejęcia drogi 
wodociągów na Grudkach będą 
prowadzone rozmowy z Nad-
leśnictwem Białowieża. 
Spotkamy się z Nadleśnictwem 
również w sprawie przejęcia 
oświetlenia i  dróg w Parku 
Dyrekcyjnym 
- ankiety są przeprowadzane na 
potrzeby projektu gospodarki 
niskoemisyjnej 
 
Ad.15 
W sprawach różnych poruszono 
następujące tematy: 
- etap prac nad  gazyfikacją w 
Białowieży, 
- remont bieżący drogi na 
Podolanach Drugich i ulicy 
Paczoskiego, 

- sprawa punktu aptecznego w 
Białowieży 
- Wiceprzewodnicząca Rady E. 
Laprus zwróciła się do sołtysów 
o zorientowanie się wśród 
mieszkańców na Budach, 
Pogorzelcach i Podolanach, kto 
byłby chętny do odpłatnego 
prowadzenia działalności w 
świetlicach.  
- Radny Kalinowski na wniosek 
pszczelarzy z Bud zwrócił się     
z prośbą o wyjaśnienie, kto 
zezwolił na postawienie na byłej 
kolejce wąskotorowej (na 
kasztanach) 60 sztuk uli, które 
stwarzają zagrożenie dla 
miejscowych pasiek 
- Radna Morawska zwróciła się 
z zabezpieczeniem świetlicy na 
Teremiskach ze względu na zły 
stan techniczny 
- Radny Wołkowycki spytał o 
pracę komisji doraźnej. 
Przewodniczący Rady K. 
Zamojski poinformował, że 
komisja doraźna spotyka się po 
sesji. Wiceprzewodnicząca Rady 
E. Laprus naświetliła obraz 
projektu PZO dla obszaru Natura 
2000 Puszcza Białowieska 
odnośnie gminy Białowieża. 
- Sołtys Siemieniuk poin-
formował o częstych dewas-
tacjach dróg przez ciężki sprzęt 
rolniczy przez jednego z 
przedsiębiorców z Białowieży 
Ad.16 
Przewodniczący Rady Gminy 
o godzinie 15:30, wobec 
wyczerpania porządku obrad, 
zamknął obrady. 
  
 

 
 

          Projekt „Nowoczesna 
instalacja fotowoltaiczna w 
Gminie Białowieża” uzyskał 
dofinansowanie z Europejs-
kiego Funduszu Rozwoju Re-
gionalnego w ramach Progra-
mu Operacyjnego Wojewódz-
twa Podlaskiego na lata 2007-
2013 w wysokości  85% 
wydatków kwalifikowalnych. 
 
      Głównym problemem na 
naszym terenie jest degradacja 
środowiska naturalnego, będąca 
wynikiem wysokiej emisji ga-
zów cieplarnianych – komentuje 
Małgorzata Bzowska-Dowbysz, 
pracownik Urzędu Gminy 
Białowieża. Problem ten jest 
skorelowany z niskim stopniem 
wykorzystania odnawialnych 
źródeł do wytwarzania energii 
elektrycznej.  
     Przedmiotem projektu jest 
montaż instalacji foto-
woltaicznej na dachu istnie-
jącego budynku Urzędu Gminy 
Białowieża. Projektowany 
system fotowoltaiczny o mocy 
20kWp będzie się składał z_80 
szt. modułów fotowoltaicznych 
podłączonych do jednego 
inwetera o mocy 17 kWp. 
Wyprodukowana energia 
elektryczna wykorzystana 
zostanie na potrzeby własne 
budynku Urzędu Gminy i nie 
będzie oddawana do sieci 
zewnętrznej. Długofalowymi 
konsekwencjami realizacji 
zadania będzie zmniejszenie 
zużycia energii elektrycznej w 
miejscu realizacji projektu. 
 Realizacja założonych 
celów przedsięwzięcia, polega-
jącego na montażu instalacji 
fotowoltaicznej, przyczyni się do 
rozwiązania problemów zarów-
no na tle społecznym, gospodar-
czym, jak i środowiskowym. 
Będzie miała też wpływ na 
zrównoważony rozwój Gminy 
Białowieża oraz powiatu 
hajnowskiego.  
                Potrzeba utworzenia 
instalacji słonecznej wynika 
głównie z konieczności ograni-
czenia opisanych powyżej 

BĘDZIE EKOLOGICZNIE 
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problemów, ale także z potrzeb 
rozpatrywanych w rożnych 
płaszczyznach:  
-społecznej (ograniczenie bezro-
bocia, zwiększenie bezpieczeń-
stwa i komfortu życia 
mieszkańców), 
-gospodarczej (poprawę sytuacji 
ekonomicznej beneficjenta, 
wykorzystanie potencjału ener-
getycznego energii słonecznej, 
zwiększenie bezpieczeństwa 
energetycznego, 
-środowiskowej (zmniejszenie 
emisji szkodliwych substancji do 
atmosfery, ograniczenie efektu 
„niskiej emisji”, zwiększenie 
wykorzystania odnawialnych 
źródeł energii). 
                       Mateusz Gutowski                                                                                                                                

 

Informacja dotycząca za-
gospodarowania odpadów 
komunalnych w Gminie 
Białowieża. 
 
W wyniku przetargu jaki 
Gmina Białowieża przepro-
wadziła w grudniu 2014 r. na: 
„Odbieranie, transport i za-
gospodarowanie odpadów 
komunalnych od właścicieli  
nieruchomości zamieszkałych 
przez mieszkańców w gminie 
Białowieża”, wybrane zostało 
Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych Sp. z o.o. w 
Hajnówce, która to Firma 
złożyła najkorzystniejsza 
ofertę na kwotę 270 948,24 zł. 
Czas trwania umowy: od 
01.01.2015 do 31.12.2016r. 
Roczna opłata wynosi: 
135 474,12 zł;  w skali jed-
nego miesiąca jest to kwota - 
11 289,51 zł. 
Zgodnie z art. 6r ust. 2 ustawy 
z dnia 13 września 1996r. o 
utrzymaniu czystości i po-
rządku w gminach (Dz.U. 
2013.1399 z późn. zm.), z 
pobranych opłat za gospoda-
rowanie odpadami komunal-
nymi gmina pokrywa koszty 
funkcjonowania systemu 
gospodarowania odpadami 

komunalnymi, które obejmują 
koszty: 

1) odbierania, transportu, 
zbierania, odzysku i u-
nieszkodliwiania odpa-
dów komunalnych, 

2) tworzenia i utrzymy-
wania punktów selek-
tywnego zbierania odpa-
dów komunalnych, 

3) obsługi administracyjnej 
tego systemu; 

4) edukacji ekologicznej w 
zakresie prawidłowego 
postępowania z odpada-
mi komunalnymi. 

W 2014 r. z opłat wnoszonych 
przez mieszkańców gminy 
Białowieża za odbiór z ich 
nieruchomości odpadów komu-
nalnych, uzyskaliśmy kwotę 
111 723,06 zł. Jeśli zasady 
gospodarowania odpadami 
komunalnymi w gminie Biało-
wieża pozostaną niezmienione, 
w roku bieżą-cym w ramach 
opłat za odbiór odpadów komu-
nalnych Gmina Białowieża 
otrzyma taką sama kwotę tj. 
111 723,06 zł.  Różnica pomię-
dzy kwotą wynikłą z przetargu,  
należną dla PUK Sp. z o.o. w 
Hajnówce  a wniesionymi przez 
mieszkańców opłatami wy-
niesie: 135 474,12 zł – 
111 723,06 zł= 23 751,06 zł (w 
skali roku).  

Biorąc powyższe pod uwagę, 
kwota, jaka wpływa do 
Urzędu Gmin Białowieża za 
gospodarowanie odpadami 
komunalnymi  wytwarzanymi 
na nieruchomościach położ-
onych w granicach admini-
stracyjnych gminy Białowie-
ża, jest daleko niewystar-
czająca na pokrycie kosztów 
funkcjonowania systemu 
gospodarowania odpadami 
komunalnymi. W związku z 
tym na najbliższej sesji Rady 
Gminy Białowieża radni 

zajmować się będą między 
innymi projektami uchwał 
dotyczącymi wyboru metody 
ustalania opłaty za gospo-
darowanie odpadami komu-
nalnymi, ustaleniem wysokoś-
ci stawki tej opłaty oraz 
stawki za pojemnik o okreś-
lonej pojemności. 
                   Helena Bagrowiska 
 

 
c.d. ze str. 1 
 
Plan Zadań Ochronnych dla 
obszaru Natura 2000 Puszcza 
Białowieska PLC 200004 
zwany dalej PZO stanowił cel  
wypracowania wspólnego 
stanowiska związanego z wą-
tpliwościami dotyczącymi jego 
treści. 
     Najwięcej wątpliwości budził 
brak konsultacji społecznych. 
Niezrozumiały jest brak wyni-
ków inwentaryzacji i weryfikacji 
występowania obiektów przy-
rodniczych na obszarach Natura 
2000 w tym dokumencie. 
Zapisy PZO będą miały wpływ 
na studium uwarunkowań, co 
spowoduje utrudnienia w roz-
woju gospodarczym gmin. 
     Po uzgodnieniu stanowiska 
uznano, że projekt wymaga dal-
szych wszechstronnych i właści- 
wych konsultacji własnoś-
ciowych z uwzględnieniem 
właścicieli nieruchomości znaj-
dujących się na terenie wymie-
nionych obszarów. 
     Stanowisko samorządów 
zostało przedstawione 2 lutego 
2015 r. w Regionalnej Dyrekcji 
Ochrony Środowiska w Bia-
łymstoku i zaowocowało przesu-
nięciem terminu podpisania 
dokumentu o kilka miesięcy. 
    Daje to możliwość przeprowa- 
dzenia z właścicielami działek 
wymienionych w artykule 
,Natura 2000 – ostatni czas na 
konsultację drukowanym  na   
str. 14 - 19, konsultacji w 
Urzędzie Gminy w Białowieży 
w ,marcu b.r. (ogłoszenie) 
Zapraszamy wszystkich zainte-
resowanych.  
                         Elżbieta Laprus 
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                  Natura 2000  
- ostatni czas na konsultację 

 

Trwają prace nad ustanowieniem planu 
zadań ochronnych dla obszaru Natura 2000 
Puszcza Białowieska PLC200004. Zarządzenie 
wprowadzające je w życie ukaże się w Dzien-
niku Urzędowym Województwa Podlaskiego, 
zaś po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia 
stanie się obowiązującym aktem prawnym.   
 
           Oznacza to dla nas mieszkających w 
obrębie obszarów Natura 2000 nowe bardziej 
restrykcyjne przepisy. Dzięki aktywności 
radnych, wójta i jego pracowników udało się 
uzyskać projekt planu zadań ochronnych dla 
terenu naszej gminy. W planie zawarte są 
konkretne lokalizacje siedlisk  „naturowych” – to 
są często drodzy Państwo grunty prywatne. W 
dokumencie zawarto szczegółowe opisy 
zagrożeń – gównie różnorodna działalność 
człowieka oraz działania i zabiegi jakie należy 
wykonywać aby stanu siedlisk i chronionych 
gatunków roślin i zwierząt nie pogorszyć. 

Po zapoznaniu się z treścią planu działań 
ochronnych wiemy, że piętą achillesową jest 
brak inwentaryzacji przyrodniczej. 
Inwentaryzacji rozumianej jako rozpoznanie 
aktualnego stanu przedmiotów ochrony. 
Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska w 
Białymstoku – instytucja prowadząca nadzór nad 
obszarami Natura 2000 i tworząca plan zadań 
ochronnych - problem zauważa. Jednak krótkie 
terminy i brak finansowania powoduje, że na 
pewno do przeprowadzenia inwentaryzacji 
przyrodniczej na tym etapie nie dojdzie. 

W tym miejscu MY rozumiani jako 
właściciele i mieszkańcy, musimy określić nasze 
stanowisko podparte wieloletnią obserwacją 
tego, co w najbliższym otoczeniu się dzieje. To 
my wiemy, co w danym miejscu było 10 lat 
temu, wiemy co jest dzisiaj i z największym 
prawdopodobieństwem możemy przewidzieć co 
będzie za kilka lat. Zróbmy coś dla siebie, dla 
rodziny, społeczności wybierzmy się do Urzędu 
gminy w Białowieży w marcu, zobaczmy mapy i 
opisy, podyskutujmy i zapiszmy swój głos i 
zdanie w tej istotnej dla wszystkich 
mieszkańców kwestii. Dość podejmowania 
decyzji o naszej miejscowości i naszych 
prywatnych terenach  bez naszego udziału. 

Poniżej prezentuję skrót informacji 
zawartych w Planie zadań ochronnych i 
zachęcam do przeczytania ze zrozumieniem. 

 

        Siedliska chronione:  
6230 Górskie i niżowe murawy bliźniczkowe 
6510 Niżowe i górskie świeże łąki użytkowane 
ekstensywnie 
Zagrożenia istniejące: 
1) zarzucenie pasterstwa i tradycyjnych form 
użytkowania;  
2) zarastanie siedliska w drodze procesu sukcesji 
wtórnej;  
3) inne rodzaje zanieczyszczeń lub oddziaływań 
człowieka – składowanie „bel” siana, puszki, 
butelki pet itp.;  
4) zalesianie terenów otwartych – plantacje 
choinkowe;  
5) zabudowa polan puszczańskich 
Płaty siedliska  „murawy bliźniczkowe” 
położone na działkach ewidencyjnych:  
Gminy Białowieża:  
Obręb ewid. Podolany:  
 
Działki ewid. nr: 1, 2, 3, 4, 276, 293, 296, 297, 
298, 299, 301, 304, 305, 306, 307, 309, 311, 312, 
313, 314, 315, 316, 333, 353, 357, 358, 365, 366, 
638, 639, 273/8, 295/1, 295/2, 300/2, 302/1, 
303/2, 310/1, 310/2, 354/26;  
Obręb ewid. Białowieża:  

Działki ewid. nr: 324, 325, 326, 416, 581, 582, 

628, 685, 690, 693, 717, 718, 719, 720, 721, 722, 

725, 727, 1236, 1284;  

Obręb ewid. Teremiski:  

Działki ewid,. nr; 2, 3, 4, 21, 22, 101, 102, 103, 

20/1, 20/2, 5/2;  

Obręb ewid. Zastawa Krzyże:  

Działki ewid. nr: 797/17, 797/18 
 

Niżowe i górskie świeże łąki 

użytkowane ekstensywnie: 
Gmina Białowieża:  

Obręb ewid. Budy;  

Działki ewid. nr: 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 12, 

13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 33, 34, 35, 36, 37, 38, 

39, 40, 41, 42, 43, 44, 45, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 
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74, 75, 76, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 85, 86, 

87, 88, 89, 90, 91, 92, 94, 95, 97, 99, 100, 111, 

112, 113, 114, 115, 117, 118, 119, 120, 121, 122, 

123, 124, 125, 126, 128, 129, 130, 131, 132, 133, 

134, 146, 147, 148, 149, 150, 151, 152, 153, 154, 

155, 156, 157, 158, 159, 160, 161, 163, 164, 165, 

166, 167, 168, 169, 206, 207, 208, 209, 210, 211, 

213, 471, 472, 497, 501, 505, 831, 853, 858, 935, 

11/2, 11/3, 11/4, 170/1, 172/1, 493/1, 585/1, 

839/1;  

Obręb ewid. Podolany:  

Działki ewid. nr: 42, 44, 46, 103, 106, 107, 108, 

109, 110, 111, 115, 116, 117, 118, 119, 120, 121, 

122, 123, 124, 145, 147, 148, 149, 150, 151, 152, 

153, 154, 155, 156, 157, 158, 159, 160, 163, 193, 

194, 196, 197, 226, 252, 253, 254, 259, 261, 262, 

263, 264, 268, 269, 270, 272, 276, 277, 278, 279, 

280, 281, 282, 285, 286, 287, 293, 296, 297, 298, 

299, 301, 304, 341, 342, 346, 349, 350, 351, 352, 

353, 355, 356, 357, 358, 359, 637, 638, 639, 640, 

641, 642, 644, 645, 646, 104/3, 104/5, 104/6, 

105/1, 125/1, 125/2, 146/1, 146/2, 225/1, 225/3, 

225/4, 255/3, 256/1, 257/2, 257/3, 257/4, 257/5, 

258/1, 260/2, 265/1, 266/4, 267/2, 271/1, 271/2, 

273/1, 273/2, 273/3, 273/4, 273/5, 273/6, 273/7, 

273/8, 274/1, 275/10, 275/11, 275/12, 275/13, 

275/14, 275/15, 275/16, 275/17, 275/2, 275/7, 

275/8, 275/9, 283/1, 283/3, 288/1, 288/2, 295/1, 

295/2, 300/1, 300/2, 302/1, 303/2, 354/1, 354/14, 

354/15, 354/16, 354/17, 354/23, 354/26;  

Obręb ewid. Pogorzelce:  

Działki ewid. nr: 59, 60, 131, 132, 133, 134, 135, 

136, 137, 138, 139, 140, 143, 144, 145, 146, 150, 

162, 163, 167, 168, 171, 174, 175, 176, 177, 178, 

179, 180, 181, 182, 183, 184, 187, 188, 189, 190, 

191, 192, 194, 196, 197, 198, 199, 200, 201, 202, 

203, 204, 207, 208, 209, 210, 211, 212, 213, 214, 

215, 217, 218, 219, 220, 222, 225, 226, 227, 228, 

230, 231, 232, 237, 239, 240, 241, 244, 245, 246, 

247, 249, 250, 251, 252, 256, 257, 258, 260, 262, 

264, 265, 266, 268, 130/2, 147/1, 164/2, 166/1, 

169/2, 170/1, 170/2, 172/1, 172/2, 173/1, 173/2, 

173/3, 186/1, 195/1, 195/2, 206/1, 216/2, 221/1, 

224/1, 229/1, 229/2, 233/1, 234/1, 234/2, 238/1, 

238/2, 242/1, 242/2, 242/3, 243/1, 243/2, 243/3, 

248/1;  

Obręb ewid. Białowieża: 

Działki ewid. nr: 41, 42, 43, 44, 45, 46, 47, 48, 

49, 50, 51, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 58, 59, 61, 62, 

63, 64, 65, 66, 67, 68, 69, 70, 75, 76, 77, 78, 79, 

80, 83, 84, 85, 149, 150, 151, 152, 153, 154, 155, 

156, 174, 175, 179, 189, 190, 235, 236, 237, 238, 

240, 241, 242, 243, 244, 245, 246, 247, 248, 249, 

250, 251, 252, 253, 256, 257, 258, 260, 263, 324, 

356, 1206, 1291, 1292, 1293, 1297, 1298, 1299, 

1300, 1301, 60/1, 60/2, 73/1, 81/1, 82/1, 11/1, 

1212/1, 128/1, 176/2, 177/1, 191/3, 215/1, 239/1, 

239/2, 239/3, 239/4, 239/5, 255/1, 259/2, 259/3, 

290/1;  

Obręb ewid. Teremiski:  

Działki ewid. nr: 4, 6, 7, 8, 27, 35, 36, 38, 40, 42, 

43, 44, 45, 49, 50, 51, 52, 53, 54, 55, 78, 79, 80, 

81, 87, 89, 92, 93, 94, 95, 96, 97, 98, 99, 102, 

103, 105, 106, 107, 108, 109, 110, 111, 113, 114, 

128, 129, 137, 138, 139, 140, 141, 157, 158, 160, 

161, 164, 166, 167, 168, 170, 172, 173, 175, 176, 

177, 178, 180, 181, 182, 184, 185, 186, 187, 189, 

190, 191, 195, 197, 200, 201, 202, 205, 33/2, 

34/1, 34/4, 37/1, 37/2, 41/2, 41/6, 48/2, 48/3, 

56/1, 90/1, 91/2, 23/2, 5/1, 5/2, 100/1, 104/1, 

104/2, 127/1, 130/1, 136/2, 144/2, 156/2, 162/1, 
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162/2, 169/1, 169/2, 171/1, 171/2, 171/3, 174/1, 

174/2, 179/1, 179/2, 188/3, 188/4, 188/5, 188/6; 

Obręb ewid. Zastawa Krzyże:  

Działki ewid. nr: 13, 41, 185, 216, 217, 218, 219, 

233, 234, 236, 237, 238, 239, 240, 241, 242, 243, 

245, 246, 250, 252, 254, 256, 270, 272, 341, 342, 

343, 347, 388, 410, 411, 412, 413, 414, 415, 416, 

418, 419, 420, 421, 422, 424, 426, 427, 428, 434, 

436, 437, 438, 439, 441, 442, 443, 444, 452, 457, 

461, 462, 463, 467, 496, 497, 498, 499, 500, 501, 

502, 503, 530, 539, 546, 549, 590, 592, 634, 642, 

667, 671, 672, 673, 685, 687, 689, 691, 692, 693, 

694, 699, 700, 701, 702, 703, 822, 823, 824, 825, 

843, 852, 853, 904, 905, 906, 907, 908, 909, 910, 

911, 915, 916, 917, 918, 919, 920, 921, 923, 924, 

926, 927, 928, 929, 930, 931, 932, 933, 934, 935, 

936, 937, 938, 939, 940, 941, 942, 943, 946, 947, 

948, 949, 951, 952, 953, 954, 955, 956, 958, 959, 

960, 961, 962, 963, 964, 965, 966, 967, 968, 969, 

970, 971, 1001, 1002, 1003, 1006, 1007, 1008, 

1009, 1449, 19/1, 235/1, 235/2, 247/4, 417/1, 

417/2, 423/1, 425/1, 425/2, 430/1, 435/1, 435/2, 

440/1, 440/2, 458/1, 458/2, 466/1, 466/2, 639/1, 

640/2, 640/4, 640/6, 640/7, 641/1, 643/4, 804/2, 

850/1, 850/2, 850/4, 850/5, 851/1, 851/2, 902/1, 

922/1, 944/1, 945/1, 950/1, 957/1, 957/2, 957/3, 

957/4, 957/5 

Przywrócenie ekstensywnej gospodarki 

łąkarskiej. 
Użytki zielone jako żerowiska orlika 

krzykliwego położone w obrębie działek 

ewidencyjnych:. 

obręb ewidencyjny Białowieża:  

100/1, 100/2, 101, 102, 103, 104, 105, 106/1, 

106/2, 107, 108/2, 11/1, 116/1, 118/2, 118/3, 

120, 1206, 1207, 121, 1212/1, 1212/2, 1213, 

1214, 1216, 1217, 1218, 122, 1221, 1222, 1223, 

1224, 1225, 1227, 1228, 1229, 123, 1230, 1231, 

1232, 1233, 1234, 1235, 1236, 1237, 124, 125, 

1257/1, 1257/2, 126, 1267, 1268, 1269, 127, 

1270, 1271, 1274, 1276, 1277, 1278, 1279, 

128/1, 1280, 1284, 1285, 1286, 1287/1, 1288, 

1289, 129, 1292, 1293, 1294, 1297, 1298, 1299, 

130, 1300, 1301, 131, 1312, 132, 133, 134, 

135/1, 135/2, 136, 137/1, 137/2, 138, 139, 140, 

141, 142, 143, 144/1, 144/2, 145, 146, 147, 148, 

149, 150, 151, 152, 153, 154, 155, 156, 157, 158, 

159/1, 160/1, 161/1, 163, 164/1, 165/1, 165/2, 

166, 167, 168, 169, 170, 171, 172, 173, 174, 175, 

176/2, 177/1, 178, 179, 180, 181, 182, 183, 184, 

189, 190, 191/3, 215/1, 231, 236, 237, 238, 

239/1, 239/2, 239/3, 239/4, 239/5, 240, 241, 242, 

243, 244, 245, 246, 247, 248, 249, 250, 251, 252, 

253, 255/1, 256, 257, 258, 259/1, 259/2, 259/3, 

260, 263, 264, 265/1, 266/2, 266/3, 267, 268, 

269, 270, 271, 272, 273, 274, 275, 276, 277, 279, 

280/1, 280/2, 281, 282/1, 282/2, 283, 284, 286, 

287/2, 287/3, 287/4, 288/1, 289, 290/1, 291, 292, 

293/1, 293/2, 294, 295, 296/1, 296/2, 297, 298, 

299, 300/3, 300/4, 300/5, 301/1, 301/2, 302, 

303/1, 309, 310, 311, 312, 315, 316, 317, 318, 

322, 323, 324, 325, 326, 327, 331, 334, 335, 338, 

339, 341/1, 342, 343, 344, 354, 

355, 356, 370/1, 416, 42, 426, 43, 44, 45, 46, 47, 

48, 49, 50, 51, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 578, 579, 

58, 580, 581, 582, 583, 586, 588, 589, 59, 590, 

591, 592, 595, 598, 599, 60/1, 60/2, 600, 601, 

602/2, 603/2, 604, 606, 607, 608, 609, 61, 610, 

616, 62, 628, 63, 64, 65, 657, 658, 66, 661, 662, 

663, 664, 665, 666, 667, 668, 669, 67, 670, 671, 

672, 673, 674, 676/1, 677, 678/1, 678/2, 678/3, 

679, 68, 680, 681, 682/1, 682/2, 683, 684, 685, 
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687/1, 687/2, 688, 69, 690, 691, 692, 693, 694, 

695, 696, 697, 698, 699, 70, 700, 701/2, 702, 

703, 704/1, 705, 706, 707, 708, 71, 710, 711, 

712, 716, 717, 718, 72, 720, 725, 726, 73/1, 75, 

76, 762, 77, 78, 79, 80, 81/1, 82/1, 83, 84, 85, 

86, 891, 892, 893, 894, 895, 896, 897/1, 897/2, 

898, 899, 90/2, 901/1, 901/2, 902, 903, 904, 905, 

906, 907, 908, 91, 911, 912, 913, 914, 915, 916, 

917, 918, 92, 920, 921, 922, 923, 924, 925, 926, 

927, 928, 929, 93/5, 93/7, 93/8, 93/9, 930, 931, 

932, 933, 934, 935, 936, 937, 938, 939, 94/2, 

940, 942, 943, 944/1, 945, 947/1, 948, 949, 95, 

950, 951, 952, 953, 954, 957, 958, 959, 96, 960, 

961, 962, 964, 97, 978, 98, 99;  

obręb ewidencyjny Budy:  

1, 10, 100, 101, 102, 103/1, 103/2, 104/1, 104/2, 

105/1, 105/3, 105/4, 106, 107/2, 107/3, 107/4, 

108, 109, 11/2, 11/3, 11/4, 110, 111, 113, 114, 

115, 116, 117, 118, 119, 12, 120, 121, 122, 123, 

124, 125, 126, 127, 128, 129, 13, 130, 131, 132, 

133, 134, 135, 136, 137, 138, 139, 14, 140, 141, 

142, 143, 144, 145, 146, 147, 148, 149, 15, 150, 

151, 152, 153, 154, 155, 156, 157, 158, 159, 16, 

160, 161, 163, 164, 165, 166, 167, 168, 169, 170, 

170/1, 172/1, 173, 174, 175, 176, 177, 178, 179, 

18, 180/1, 180/2, 181, 182/1, 182/2, 183, 184, 

185, 186, 187, 188, 189, 19, 190, 191, 192, 193, 

194, 195, 196, 197, 198, 199, 2, 20, 200, 201, 

202, 203, 204, 205, 206, 207, 208, 209, 21/2, 

21/3, 212, 213, 23, 24, 26/1, 26/2, 26/3, 26/4, 27, 

28, 29/1, 3, 31, 32, 33, 34, 35, 36, 37, 38, 39, 4, 

40, 41, 42, 43, 44, 45, 46, 47, 48, 49, 5, 50, 51, 

52, 53, 54, 55, 56, 57, 58, 59, 6, 60, 61, 62, 63, 

64, 65, 66, 67, 68, 7, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 76, 

77, 776, 777, 78, 782/1, 79, 8, 80, 81, 819/2, 82, 

83, 84, 85, 86, 87, 88, 89, 9, 90, 91, 92, 93, 94, 

95, 96, 97, 98, 99, 

obręb ewidencyjny Podolany:  

1, 10, 100, 101/1, 101/2, 102, 103, 104/2, 104/3, 

104/5, 104/6, 105/1, 105/2, 106, 107, 108, 109, 

11, 110, 116, 117, 118, 119, 12, 120, 121, 123, 

124, 13, 13/1, 132, 133, 134, 135, 136, 137, 138, 

139, 14, 140, 141/1, 141/2, 145, 146/1, 146/2, 

147, 148, 149, 150, 151, 154, 155, 156, 157, 159, 

16, 160, 17, 177/2, 179/1, 180/1, 180/2, 181/1, 

181/2, 182, 183, 184, 185, 186, 187, 188, 189, 

19, 190, 191, 192, 193, 194, 195, 196, 197, 2, 20, 

22, 23, 24, 25, 255/3, 256/1, 257/3, 257/4, 257/5, 

258/1, 259, 260/1, 260/2, 261, 262, 263, 264, 

265/1, 266/2, 266/3, 266/4, 267/1, 267/2, 268, 

269, 27/1, 27/2, 270, 271/1, 271/2, 272, 273/2, 

273/3, 273/4, 273/5, 273/6, 273/7, 273/8, 274/1, 

275/10, 275/11, 275/12, 275/13, 275/14, 275/15, 

275/16, 275/17, 275/2, 275/7, 275/8, 275/9, 276, 

277, 278, 279, 280, 281, 282, 283/1, 283/3, 

283/4, 285, 29/1, 29/2, 293, 295/1, 295/2, 296, 

297, 298, 299, 3, 30, 300/1, 300/2, 301, 302/1, 

303/2, 304, 305, 306, 307, 309, 310/1, 310/2, 

311, 312, 313, 314, 315, 316, 317, 318, 32, 33, 

333, 334, 339, 340, 341, 342, 344, 348, 349, 35, 

350, 353, 354/14, 354/15, 354/16, 354/21, 

354/26, 355, 357, 358, 359, 36, 361, 365, 366, 

368/1, 368/2, 373, 374, 375, 376, 377, 378, 381, 

4, 41, 43, 45, 5, 6, 638, 639, 640, 641, 642, 644, 

7, 76, 77, 78/1, 79/1, 79/2, 79/3, 79/4, 79/5, 79/7, 

79/9, 8/1, 8/2, 8/3, 80/3, 81/1, 82, 83, 84, 85, 

86/1, 86/2, 87/1, 87/2, 88, 89, 9, 90, 91, 92, 93, 

94/1, 94/2, 95, 96, 97, 98;  

1/1, 100/2, 101/1, 101/2, 102, 103/1, 103/2, 104, 

105, 106, 107/1, 108/1, 109, 110, 111, 112, 113, 

114, 115, 116/1, 116/2, 117, 118, 119, 120, 
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122/1, 122/2, 123, 124, 125, 126, 127, 128, 129, 

130/1, 130/2, 131, 132, 133, 134, 135, 136, 137, 

138, 139, 140, 143, 144, 145, 146, 147/1, 15, 

150, 151, 152, 154, 155, 156, 157, 158, 159, 16, 

160, 161, 162, 163, 164/1, 164/2, 166/1, 167, 

168, 169/1, 169/2, 17, 170/1, 170/2, 171, 172/1, 

172/2, 173/1, 173/2, 173/3, 174, 175, 176, 177, 

178, 179, 18/1, 180, 181, 182, 183, 184, 186/1, 

187, 188, 189, 190, 191, 192, 194, 195/1, 195/2, 

196, 197, 198, 199, 20, 200, 201, 202, 203, 204, 

206/1, 207, 208, 209, 21/1, 210, 211, 212, 213, 

214, 215, 216/1, 216/2, 217, 218, 219, 220, 

221/1, 222, 224/1, 225, 226, 227, 228, 229/1, 

229/2, 23, 230, 231, 232, 233/1, 234/1, 234/2, 

236, 237, 238/1, 238/2, 239, 24/1, 24/2, 240, 

241, 242/1, 242/2, 242/3, 243/1, 243/2, 243/3, 

244, 245, 246, 247, 248/1, 249, 25/1, 250, 251, 

252, 255, 256, 257, 258, 260, 261, 262, 263, 264, 

265, 266, 268, 27, 28, 29, 3/1, 30, 31, 32, 34, 35, 

36, 37, 38, 39, 40, 41/1, 42/2, 42/3, 43, 44, 45, 

46, 47, 49/1, 5, 50, 51, 52, 53, 54/1, 54/2, 54/3, 

55, 56/1, 56/2, 57, 58/2, 58/3, 58/4, 58/5, 59, 6, 

60, 61, 64/3, 66, 67, 68, 69, 7, 70, 71, 72, 73, 74, 

75, 76, 8, 82/1, 85, 86, 87, 89, 9, 90, 92/2, 93, 

94/1, 94/2, 95, 96/1, 96/2, 97/1, 97/2, 98, 99/1, 

99/2;  

obręb ewidencyjny Teremiski:  

1, 10/2, 10/3, 10/4, 10/5, 100/1, 100/2, 101, 

102/1, 102/2, 103/1, 103/2, 104/1, 104/2, 105, 

106, 107, 108, 109, 11/1, 11/2, 110, 111, 112, 

113, 114, 115, 116, 117, 118, 119, 12, 120, 121, 

122, 123, 124, 125, 126, 127/1, 127/2, 128, 129, 

13, 130/1, 130/2, 131/1, 131/2, 132, 133, 134, 

135, 136/1, 136/2, 137, 138, 14, 141, 142, 144/1, 

144/2, 145, 146, 147, 15/1, 15/2, 151, 152, 153, 

154, 155, 156/1, 156/2, 157, 158, 159, 16, 160, 

161, 162/1, 162/2, 163, 164, 166, 167, 168, 

169/1, 169/2, 17, 170, 171/1, 171/2, 171/3, 172, 

173, 174/1, 174/2, 175, 176, 177, 178, 179/1, 

179/2, 180, 181, 182, 184, 185, 186, 187, 188/2, 

188/3, 188/4, 188/5, 188/6, 189, 19, 190, 191, 

192, 193, 194, 195, 196/1, 196/2, 197, 198, 2, 

20/1, 20/2, 200, 201, 202, 203/1, 203/2, 204/1, 

204/2, 204/3, 205, 21, 22, 23/2, 23/4, 23/5, 23/6, 

24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 31, 32, 33/1, 33/2, 

33/3, 34/1, 34/3, 34/4, 35, 36, 37/1, 37/2, 38, 40, 

41/2, 41/3, 41/5, 41/6, 42, 43, 44, 45, 46, 47, 

48/2, 48/3, 48/4, 48/5, 49, 5/1, 5/2, 50, 

51, 52, 53, 54, 55/1, 55/2, 55/3, 56/1, 56/2, 57, 

58, 59, 60, 61, 62, 63, 64, 65, 66, 67, 68, 69, 7, 

83, 84, 85, 86, 87, 88, 89, 9, 90/1, 91/1, 91/2, 92, 

93, 94, 95, 96, 97, 98, 99;  

obręb ewidencyjny Zastawa Krzyże:  

1000, 1011, 1012, 1013, 1014, 1015, 1018, 1019, 

102, 1020/1, 1020/2, 143, 185, 19/1, 218, 219, 

220, 221, 222/2, 222/3, 222/4, 223, 224, 225, 

230, 231, 232, 233, 234, 235/1, 235/2, 236, 237, 

243, 245, 246, 247/4, 248, 249, 250, 252, 273, 

274, 275/2, 277, 290/3, 300, 305, 325, 326/1, 

328, 331, 332, 335, 336/2, 337, 339, 340, 341, 

342, 343, 347, 348, 351, 353, 388, 41, 424, 

425/1, 425/2, 426, 427, 430/1, 437, 44, 45, 450, 

451, 452, 458/1, 458/2, 459, 46, 460, 461, 462, 

463, 464, 465, 466/1, 466/2, 467, 468/1, 468/2, 

469, 47, 470/1, 470/2, 471, 472, 473, 474, 475, 

476, 477, 478, 479, 48/1, 48/2, 48/3, 497, 498, 

499, 500, 501, 502, 503, 508, 509, 512, 513/4, 

513/5, 513/7, 514/4, 514/5, 515/3, 515/4, 515/5, 

515/6, 516, 517/1, 517/2, 518, 519, 520, 521, 

526, 527, 528, 529, 53, 533, 534, 535, 536, 537, 

538/1, 538/2, 538/3, 539, 54, 540, 541/1, 541/2, 

542, 543/2, 543/3, 543/4, 544, 545, 546, 547, 
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548, 549, 55, 559/1, 57/1, 57/2, 595, 596, 597, 

598/1, 598/2, 605, 606, 607, 610, 611, 612, 619, 

639/1, 64, 640/2, 640/4, 640/6, 640/7, 641/1, 

642, 644, 645, 646, 647, 648, 649, 65/1, 65/2, 

650, 651, 652, 655/4, 656/2, 66/1, 66/2, 661/2, 

662, 667, 67/1, 67/2, 671, 672, 673, 675, 676, 

677, 678, 679, 68/1, 68/4, 68/5, 68/6, 68/7, 680, 

681, 682, 683, 686, 687, 69/1, 69/2, 692, 693, 

694, 695, 696, 697/1, 697/2, 698, 699, 70, 701, 

702, 703, 71/2, 72/2, 74, 77/3, 797/17, 80/3, 

804/2, 806, 807, 808/1, 81/1, 81/2, 811, 814, 

818, 82/3, 82/4, 82/5, 82/6, 821, 822, 823, 824, 

825, 826, 827, 828, 829, 83/1, 83/2, 830, 831, 

832, 833, 834, 835, 836, 837, 838/1, 839, 84/1, 

84/2, 840, 841, 842, 843, 844, 845, 846, 847, 

85/2, 850/1, 850/2, 850/4, 850/5, 851/1, 851/2, 

852, 853, 86/4, 86/6, 864, 865, 866, 869, 87/2, 

870, 871, 872, 873, 874, 875, 876, 877, 878, 879, 

88/3, 880, 881, 882, 883, 885/1, 886, 887, 888, 

889, 89/2, 890, 891, 893, 894/1, 894/2, 895, 896, 

897, 898, 899, 900, 901, 902/1, 904, 905, 906, 

907, 908, 909, 910, 911, 915, 916, 917, 918, 919, 

920, 921, 922/1, 94/1, 942, 943, 944/1, 945/1, 

946, 947, 948, 949, 95, 950/2, 950/3, 951, 952, 

953, 954, 955, 956, 957/1, 957/2, 957/3, 957/4, 

957/5, 96, 989, 990, 992/1, 997, 998, 999. 

Zagrożenia istniejące dla orlika 
krzykliwego na terenie puszczańskich polan:  

 
1) zarzucenie ekstensywnej gospodarki 
łąkarskiej;  
2) wtórna sukcesja, zarastanie terenów 
żerowiskowych;  
3) zabudowa polan puszczańskich.  
 

Celem działań ochronnych jest poprawa 
stanu zachowania siedliska poprzez przywró-
cenie tradycyjnych form użytkowania oraz 
utrzymanie co najmniej 30 par w obszarze 
Natura 2000. 

                                    Krzysztof Zamojski      

    O G Ł O S Z E N I E 
       Wójt Gminy Białowieża informuje, że do 
Urzędu Gminy Białowieża, na prośbę Gminy,  
przekazany został przez Dyrektora Regionalnej 
Dyrekcji Ochrony Środowiska w Białymstoku 
projekt Planu Zadań Ochronnych dla obszaru 
Natura 2000 Puszcza Białowieska. 

W dniach od 02.03.2015r. do 31.03.2015r., w 

Urzędzie Gminy Białowieża można zapoznać 

się z przekazaną przez RDOŚ w Białymstoku 

dokumentacją dotyczącą przedmiotowego 

projektu. 

W związku z tym, że w treści projektu PZO 

obszaru Natura 2000 Puszcza Białowieska, 

wymienione zostały numery działek będących 

własnością osób fizycznych, wszyscy 

zainteresowani mogą zgłaszać się w 

sekretariacie Urzędu Gminy w Białowieży w 

podanym powyżej terminie, każdego dnia od 

poniedziałku do piątku w godzinach 13:00 – 

15:30.  

Pracownicy Urzędu Gminy w Białowieży 
udostępnią informacje będące w posiadaniu 
Urzędu, poszczególnym właścicielom działek. 
Informacje dotyczyć będą siedlisk i gatunków 
chronionych, jakie występują na danej 
nieruchomości,  zgodnie z zapisami projektu 
Planu Zadań Ochronnych dla obszaru Natura 
2000 Puszcza Białowieska PLC200004. 

Osoby, które zapoznają się z projektem PZO 

obszaru Natura 2000 Puszcza Białowieska, będą 

mogły wnieść swoje uwagi, które powinny 

dotyczyć potwierdzenia lub wykluczenia 

występowania siedlisk lub gatunków 

chronionych na danej nieruchomości. 

                    Wójt Gminy Białowieża 
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          Różnorodność biologiczna i formy ochrony przyrody w Polsce 
25 listopada 2014 r. odbył się finał V edycji Konkursu 
Wiedzy Ekologicznej: Różnorodność biologiczna i 
formy ochrony przyrody w Polsce realizowanej w 
bieżącym roku szkolnym. Jednym z celów konkursu 
jest uświadomienie, jak ważna jest ochrona środowiska 
– zwłaszcza w naszym regionie, gdzie zachowały się tak 
cenne obszary przyrodnicze. Konkurs mobilizuje do 
pogłębiania wiedzy oraz  uczy  samodzielnych 
obserwacji przyrodniczych i sporządzania ich 
dokumentacji.    

         Tegoroczna edycja konkursu zwracała 
szczególną uwagę na żubra. W_2014 roku 
obchodziliśmy „szczególne urodziny” – 85 rocznicę 
rozpoczęcia restytucji gatunku żubr, stąd jednym        
z wiodących tematów w tym roku był temat 
dotyczący tego niezwykłego ssaka.                       

W realizację konkursu, podobnie jak w jego 
poprzednich edycjach, włączyły się: Biebrzański 
Park Narodowy, Narwiański Park Narodowy, 
Wigierski Park Narodowy, Regionalna Dyrekcja 
Lasów Państwowych w Białymstoku, Park 
Krajobrazowy Puszczy Knyszyńskiej, Suwalski Park 
Krajobrazowy i Łomżyński Park Krajobrazowy 
Doliny Narwi, a honorowymi patronatami objęli: 
Kurator Oświaty w Białymstoku, parki narodowe i 
krajobrazowe, Regionalna Dyrekcja Lasów 
Państwowych w Białymstoku,  Zarząd Regionu 
Podlaskiego NSZZ Solidarność, Starostwo 
Powiatowe w Hajnówce, Instytut Biologii Ssaków 
PAN w Białowieży. Konkurs dofinansowany był ze 

środków WFOŚiGW w Białymstoku, ponadto 
wsparcia finansowego udzielili: Starostwo 
Powiatowe w Hajnówce, Regionalna Dyrekcja 
Lasów Państwowych w Białymstoku.                                                                      
Finał konkursu rozpoczął test dotyczący ekologii, 
walorów przyrodniczych naszego Regionu oraz jego 
ochrony. Dziesięciu finalistów uczestniczyło w 
części ustnej. Ich wypowiedzi poddane były 
weryfikacji Komisji, a jej członkowie oceniali, w 
jakim stopniu młodzież zna przyrodę najbliższej 
okolicy, jak też, jakie ma poglądy w kwestii ochrony 
światowych zasobów przyrodniczych.  

Oczekując na werdykt Komisji, uczestnicy finału 
oraz wszyscy przybyli goście, obejrzeli ciekawy 
montaż słowno - muzyczny w wykonaniu uczniów 
Technikum Leśnego w Białowieży, a także poznali 
kulisy powstawania filmów przyrodniczych, o czym 
w bardzo interesujący sposób opowiedziała Pani 
Bożena Walencik, współtwórca tego typu produkcji, 
np. Tętna Pierwotnej Puszczy czy Sagi Prastarej 
Puszczy.   

 Komisja konkursu w składzie: dr Czesław Okołów – 
Przewodniczący Komisji oraz członkowie: Wojciech 
Misiukiewicz, Jarosław Krawczyk, Marzenna 
Bielonko, Katarzyna Daleszczyk, Jolanta Ryś i Ewa 
Kraśnicka wyłoniła dziesięciu laureatów. Pierwsze 
miejsce zdobyła Aleksandra Grodzka z Gimnazjum 
im. Mikołaja Kopernika w Wysokiem Mazowiec-
kiem, drugie miejsce uzyskała Daria Łada z Pub-
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licznego Gimnazjum im. Ofiar Katynia w Piątnicy, a 
trzecie zajął Bartosz Tuchliński z Publicznego Gim-
nazjum nr_15 w Białymstoku. Wśród pozostałych 
zwycięzców – w „najlepszej” dziesiątce są gimna-
zjaliści z Łap, Hajnówki, Suwałk, Czyż i Wizny.  

W tegorocznej edycji Konkursu uczestniczyło 60 
gimnazjalistów z ponad 30 miejscowości położonych 
na terenie trzynastu podlaskich powiatów. 
Gratulujemy im wszystkim i ich nauczycielom.     

Szczególne gratulacje przekazujemy Aleksandrze 
Świć z Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Białowie-
ży, która  reprezentowała białowieskie Gimnazjum w 
finale tegorocznej, jubileuszowej edycji Konkursu 
Wiedzy Ekologicznej: Różnorodność biologiczna i 
formy ochrony przyrody w Polsce.  

                                                               Hanna Schmit 

Działalność Towarzystwa Przyjaciół 
Białowieży w 2014 roku 

Towarzystwo Przyjaciół Białowieży 
działalność rozpoczęło w 1965 roku. Wówczas 
stowarzyszenie miało charakter naukowy i było 
związane z Białowieskim Parkiem Narodowym. W 
1989 roku stowarzyszenie przestało istnieć 
nieformalnie, gdyż nie wyrejestrowano go z 
ewidencji stowarzyszeń. Po długiej przerwie, a 
konkretnie w lipcu 2013 roku stowarzyszenie 
ponownie zaczęło działać. Wtedy to powołano 
kuratora, który zorganizował zebranie członków, 
podczas którego wybrano nowy zarząd oraz komisje. 
Na dobre działalność rozpoczęła się już w styczniu 
2014 roku, ponieważ stowarzyszenie pozyskało 
pierwsze środki na realizację projektu.  

Celem Stowarzyszenia jest działalność publiczna na 
rzecz poprawy warunków życia społeczności, która 
jak dotąd objawiła się głównie animowaniem 
przestrzeni kulturalnej w Białowieży. W 2014 roku 
stowarzyszenie realizowało trzy projekty, na które 
otrzymało dotację z Centrum Wdrażania Projektów 
przy Białowieskim Parku Narodowym, z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Podlaskiego oraz z 
Programu Działaj Lokalnie VIII Polsko - 
Amerykańskiej Fundacji Wolności realizowanego 
przez Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce oraz 
ośrodka Działaj Lokalnie w Hajnówce. W ramach 
realizacji projektów odbyły się min.: spotkania 
warsztatowe o tematyce rękodzielniczej, spotkania 
muzyczne, zorganizowano 4 koncerty na parkingu 
gminnym w okresie letnim, na których wystąpili 

białowiescy artyści (min. zespół „Suniczki” z 
Zespołu Szkolno – Przedszkolnego w Białowieży, 
zespół folklorystyczny „Ruczajok” oraz grupa 
rockowa „Dziki Raj” działające przy Białowieskim 
Ośrodku Kultury, grupa pensjonariuszy z Domu 
Pomocy Społecznej „Rokitnik” w Białowieży, grupa 
taneczna „Małolaty” z Domu Dziecka w Białowieży) 
jak również na organizowanych przez nas koncertach 
wystąpili artyści związani z białoruską mniejszością 
narodową. Warto dodać, że praktycznie we 
wszystkich naszych działaniach udział biorą lub mają 
taką możliwość osoby niepełnosprawne. Udział w 
organizowanych przez stowarzyszenie wydarzeniach 
jest  bezpłatny. Ponadto uzyskaliśmy dofinansowanie 
na wykonanie kompletu strojów oraz do wydania 
płyty zespołu Ruczajok, który obchodził w 
październiku 2014 roku swoje pięciolecie.  

Podczas realizacji projektów współpracowaliśmy z 
Białowieskim Ośrodkiem Kultury, Urzędem Gminy 
Białowieża, Domem Pomocy Społecznej „Rokitnik” 
w Białowieży, kołem wolontariatu z Zespołu Szkolno 
– Przedszkolnego w Białowieży, Domem Dziecka w 
Białowieży. Pragniemy dodać, iż w realizacji 
naszych działań wsparli nas finansowo Nadleśnictwo 
Białowieża, Restauracja Pokusa, Restauracja Stoczek 
oraz mieszkańcy Białowieży i Hajnówki. 
Niejednokrotnie podczas organizacji koncertów 
pomoc okazał Punkt Gastronomiczny „IRENA” 
(karczma na parkingu).  

W tym momencie pragniemy serdecznie 
podziękować za dotychczasową współpracę oraz 
pomoc, która była owocna, z nadzieją iż będzie taka 
sama lub jeszcze bardziej satysfakcjonująca.  

W 2015 roku otrzymaliśmy dotację z Ministerstwa 
Administracji i Cyfryzacji na zorganizowanie 4 
koncertów, na których wystąpią artyści związani z 
białoruską mniejszością narodową. Koncerty zostaną 
zorganizowane w przedziale maj – sierpień lub nawet 
wrzesień. O terminach będziemy państwa 
informować na stronie internetowej Urzędu Gminy 
Białowieża oraz na tablicach ogłoszeń, na które już 
teraz gorąca wszystkich zapraszamy. Ponadto 
planowane jest utworzenie strony internetowej 
stowarzyszenia, bądź założenie profilu na facebooku. 
Serdecznie pozdrawiamy uczestników organizo-
wanych przez nas imprez oraz zachęcamy do 
włączania się w nasze działania.                            
Z wyrazami szacunku Członkowie oraz Prezes 
Towarzystwa Przyjaciół Białowieży mgr Marek                             
Zubrycki. 
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          PRZESZŁOŚĆ I PRZYSZŁOŚĆ         
            SKUPIAJĄ SIĘ W CHWILI…      
        
 
Może warto zapuścić w niej korzenie, by czerpać siłę, wzrastać, 
stawać się ogniwem wspólnego dziedzictwa. Chciałabym się 
zatrzymać przy postaci kapłana - męczennika, który jeszcze żyje w 
pamięci najstarszych mieszkańców Białowieży. Są ludzie, którzy 
pamiętają ks. Prałata Antoniego Skalskiego,  np. Urszula  
Mukanowska – ks. prałat dawał jej ślub, błogosławił w sakramencie 
małżeństwa; są tacy, którzy z Jego rąk przyjmowali I komunię 
świętą (m.in. Ja – autorka wspomnień); żyją ci, którzy otrzymali 
sakrament chrztu świętego w latach 1936 – 1953 ( np.  Elżbieta 
Laprus).  
    
                   

Ksiądz spędził w Białowieży 17 lat ze swego 
75–letniego życia i 52 lat kapłaństwa; 17 lat 
najtrudniejszych w historii naszej parafii – 
okupacje, czasy  PRL-u,   zmiana granic 
Polski, podział  archidiecezji wileńskiej. 
Miejscowość nasza znalazła się w strefie 
nadgranicznej, podlegała kontroli WOP, na 
wjazd obowiązywały przepustki 
 
Ksiądz Proboszcz starał się pocieszać 
płaczących, załamanych umacniał w  nadziei.          
O sobie nic nie mówił. Nie narzekał. 
Dostrzegał ówczesną biedę. Sam ubogi – ze 
wszystkimi się podzielił, czy to był chleb, 
kawałek słoniny, kiełbasy, jajka – ofiarowane 
przez kogoś - szybko stawały się darem dla 
innych. Był żywym symbolem zwycięstwa nad 
przemocą, symbolem moralnego oparcia dla 
tych, którzy pokonali lęk przed torturami, 
unicestwieniem, strzegąc depozytu wiary 
katolickiej. 
 
Pod opieką św. Teresy od Dzieciątka Jezus,      
z bagażem własnych doświadczeń, starał się 
wskazywać miłość Boga i uczyć miłości 
bliźniego. Śmierć nikogo nie minie… 
Sam dużo się modlił. Lękał się – patrząc na 
spadające co dzień klęski i upokorzenia – czy 
Naród wytrzyma, czy zachowa wiarę, która 
naszym przodkom dawała niezwyciężoną siłę i 
pozwoliła przetrwać najstraszniejsze burze 
dziejowe. 
Zwracał się nieraz do dzieci i z wielką powagą 
prosił je o żarliwą modlitwę w różnych   
intencjach, w przekonaniu, że tylko niewinne 
dusze mogą wybłagać u Boga miłosierdzie i 
przemianę. Wskazywał na młodziutką św. 
Teresę z Lisieux, Patronkę Parafii i jej miłość  
 

 
do każdego grzesznika, na obiecany deszcz róż 
łask Jezusowych. A  ks. A. Skalski w swym 
wrażliwym kapłańskim sercu ubolewał, że 
ludzie po wojnie nie umacniali się w jedności, 
zamykali w sobie, byli względem siebie 
nieufni. Ale cóż można było zrobić? 
 
Antykościelna polityka władz PRL-u, 
szerzenie materialistycznego światopoglądu, 
dechrystianizacja społeczeństwa, wyparcie 
wszystkich tematów i treści religijnych z życia 
publicznego, społecznego, kulturalnego, 
artystycznego. Początkowo delikatnie, z latami 
coraz jawniej i w majestacie prawa wzmagano 
inwigilację, by budzić niepewność jutra, by 
rosło zaniepokojenie wśród katolików 
świeckich    i duchowieństwa, by sparaliżować 
Kościół  (np. aresztowania księży, biskupów a 
zwłaszcza Prymasa Polski kard. St. 
Wyszyńskiego – IX .1953). 
 
Nasz Proboszcz był całkowicie świadomy 
swojego posłannictwa na Kresach, nie tylko           
w wymiarze religijnym, ale i narodowym. 
Trwał spokojnie i dumnie, potrafił być 
światłem, prowadził innych, świecił  blaskiem  
ludzkiej godności w mrocznych i trudnych 
historycznie czasach. 
 
Trzymał się dzielnie, ale fale tęgich mrozów, 
niedogrzane mieszkanie i bardzo zimny 
kościół pogłębiały cierpienia księdza. Na 
twarzy wyciskało się piętno bólu.  
Zmarł nagle na atak serca 13 września 1953  r.   
Na      Mszę    Św.    żałobną  zgromadzili się 
licznie mieszkańcy Białowieży. Pochowany 
został przy kościele rzymskokatolickim, obok 
swych najbliższych: matki Anastazji i brata 

Skalskiego). 

 P O R T R E T Y    P A M I Ę C I . . . 
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W 50 rocznicę śmierci ks. Prałata, stojąc przy 
jego grobie, stwierdziłam,  że przecież wykazał 
się wieloletnią posługą duszpasterską, miłością 
do nas, ofiarną pracą na rzecz parafii. 
Patrzyłam ze ściśniętym sercem na popękaną 
tablicę, wykruszone opaski grobów, 
zniszczone ogrodzenie. 
Zrodziła  się silna wola działania i pragnienie 
zebrania możliwych materiałów z życia i pracy 
czcigodnego księdza. 
 
W październiku 2006r. rodzina Skalskich 
(mieszkająca daleko poza Białowieżą)  
dokonała renowacji grobów. Ks. Proboszcz 
Andrzej Matel poświęcił je. Pozostało 
wykonanie ogrodzenia – może tych  trudów z 
biegiem czasu podejmą się współcześni 
parafianie.  Mamy tylko jednego księdza 
pochowanego przy kościele. Zadbajmy       o 
estetykę terenu i pamiętajmy  w modlitwach. 

           
           
         
         Ks. Prałat Antoni Skalski, szambelan 
papieski, urodził się w 1878  r.  Pochodził z 
diecezji kamienieckiej. Wychowywał się w 
licznej rodzinie, w której zadbano o staranne 
kształcenie patriotyczne. Pielęgnowano kult 
pracy, honoru, uczciwości. Wszyscy – z 

sześciorga rodzeństwa      –    ukończyli studia 
wyższe. 
Wpojone przez rodziców cechy charakteru 
zostały sprawdzone w życiu każdego z nich… 
Antoni ukończył seminarium duchowne                  
w Żytomierzu. Święcenia kapłańskie otrzymał       
w 1910 r.   
 
Energiczny młody kapłan, pracując w 
Nowogrodzie Wołyńskim, Kodymie czy 
Brajłowie na Podolu, wnosił ducha odrodzenia 
religijnego, stawał się duszą wszelkich 
poczynań kulturalno-religijnych, uczył 
zgodnego współżycia między Polakami           i 
Ukraińcami, wzajemnego szacunku i niesienia 
pomocy we wszystkich pracach i potrzebach           
( a bywało różnie, oj, bywało…)    
 
W Brajłowie i okolicach był lubiany przez 
dzieci, młodzież i dorosłych. Nie podobało się 
to władzom świeckim. Propaganda ateistyczna 
i antyreligijna, niszczenie cywilizacji 
chrześcijańskiej – czasy trudne, 
skomplikowane. Np. 13 stycznia 1918r., na 
mocy dekretu, pozbawiono kościoły wszelkiej 
własności   i praw, później zakazano ślubów 
kościelnych, następnie  odebrano wszelkie 
prawa stowarzyszeniom religijnym (np. pomoc 
materialna, organizowanie spotkań biblioteki). 
Biskupów i kapłanów skazywano na katorgę,          
w nieludzki sposób mordowano, 
rozstrzeliwano. Świeckich, podejrzanych o 
obronę religii też prześladowano, uważano za 
wrogów – wleczono przed sądy i do więzienia. 
 Zdarzały się krótkie zwycięstwa moralne, gdy 
ludzie w zdecydowanej postawie potrafili 
przeciwstawić się agresorom, jak to miało 
miejsce w Brajłowie (1929r.) z ks. Skalskim. 
Zwartym kołem - katolicy i prawosławni - 
wzburzeni  i zgorszeni chęcią uprowadzenia 
,,ich”  księdza – nie oddali go. Radość nie 
trwała długo. 
 21.I.1930r. ks. Antoni Skalski oficjalnie został 
aresztowany. Przeszedł ciężkie więzienia 
(Winnica, Kijów, Charków i słynne z czasów 
carskich, polityczne, o najostrzejszym rygorze 
– w Jarosławiu       n. Wołgą). 
W politizolatorze skazaniec nie miał prawa 
używać ani swojego imienia ani nazwiska - 
miał nadany numer. W codziennym 
obowiązkowym spacerze jednogodzinnym, w 
pełnym stroju więziennym, niezależnie od 
pogody: mrozu, deszczu czy spiekoty, należało 
chodzić i patrzeć sobie na nogi, nie wolno było 

rozmawiać. 

Ks. Prałat A. Skalski  (w 2 lata po powrocie) z matką Ana-
stazją i siostrą Teofilą, która prowadziła chór kościelny. 
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Spis nakazów i zakazów był długi. Każde 
najmniejsze przewinienie, uchybienie  
obowiązującemu regulaminowi kończyło się 
pobytem w celi – żelaznej komorze niskiej i 
ciasnej. Więzień przebywał tam nago lub w 
kalesonach. Za łóżko służył żelazny blat bez 
materaca. Pożywienie, w postaci razowego 
chleba (300g.) i kubka ciepłej wody 
otrzymywał raz na dobę. Po 10 dniach nie 
mógł już chodzić o własnych siłach i 
wynoszony był na noszach do więziennego 
szpitala. 
Ukarani w ten sposób ludzie w 90% zapadali 
na zapalenie płuc i rwę kulszową.  
Ks. Antoni przeżywał okrutne upokorzenia, 
poniżanie ludzkiej godności, ból fizyczny od 
21.I.1930 do połowy września 1932r. 
 
Otrzymanie wolności w tamtym czasie jest 
do dziś znakiem tajemnicy miłości Bożej i 
opieki. 
 
12.IX.1932r. transport, tylko 41 osób, 
wyruszył  z Jarosławia do Moskwy przez 
Smoleńsk, Mińsk, Stołpce. Po ,,lustracji ducha 
i kwarantannie ciała” na stacji granicznej w 
Baranowiczach 15.IX.1932 r. zostali 
wymienieni na grupę komunistów rosyjskich z 
Polski. 
Polacy, w  tym  16 księży,  wracający  z  Rosji  
byli zagłodzeni,  przerażeni,  mówili  szeptem. 
Ks. Skalski nie  miał  już  ani  jednego palca u  
stóp,  stąpał na  okaleczonych kikutach… 
Powitała  go na stacji matka   Anastazja,   która   
przyjechała  z  Brajłowa Podolskiego i   
rodzony   brat    Stanisław  –  lekarz,    dr   
medycyny,   który   do  Baranowicz   
przyjechał  z Bydgoszczy. Przeszłość i 
przyszłość skupiły się   w  chwili. Wzruszające 
było to spotkanie.  I    wymowne milczenie… 
Cierpliwość, wytrwałość, wierność Bogu, 
miłość do Ojczyzny, potęga i moc prawa 
moralnego w tym kapłanie – męczenniku – 
pozwoliły, że odżywiony   i podleczony mógł 
podjąć pracę duszpasterską. 
 
Wiedział że cudem ocalałe życie to dar, 
który wiąże się z zadaniem.  
 
Po krótkiej pracy na terenie archidiecezji 
wileńskiej w parafii Rogoźnica, w dekanacie 
Wołkowysk - został powołany od 1936 r. na 
administratora Parafii  p.w. św. Teresy od 
Dzieciątka Jezus w Białowieży w tym samym 
dekanacie. 

Kontynuował rozpoczęte przez ks. Józefa 
Dowgwiłło prace. Zostały zbudowane wieże i 
otynkowany cały kościół. Resztę prac 
przerwała II wojna światowa.       
                         
                                          Helena Karwowska  
 

 
 

 
Sezon turystyczny 

2015 w PTTK 
Białowieża 
rozpoczęty 

 
Polskie Towarzystwo Turystyczno- 
Krajoznawcze Oddział w Białowieży 
rozpoczęło kolejny sezon turystyczny. 
Miało to miejsce 20 lutego 2015r.  
 
            Przewodników oraz sympatyków 
naszego Koła, a także zaproszonych gości 
powitał Prezes Zarządu Oddziału - kol. 
Robert Latawiec. Krótko przedstawił dane 
z działalności Oddziału za ub. rok.  
W 2014r. ok. 80 przewodników 
oprowadziło ok. 30 tys. turystów - 
klientów naszego biura, w którym pracują 
na co dzień kol. Małgorzata Latawiec i kol. 
Robert Latawiec. W szczycie sezonu 
wspomagają ich dodatkowo kol. Alina 
Bieńko i kol. Marta Bugwin. 
 
          Otwarciu sezonu towarzyszyło 
spotkanie z dr Czesławem Okołowem oraz 
książką  Georgija Karcowa - "Biełowież-
skaja Puszcza" w przekładzie prelegenta. 
 
          Całość uświetnił swoim występem 
Chór Leśników Białowieskich, który 
wykonał dla nas kilka przepięknych pieśni: 
Marsz leśników, Hej, hej do kniej!, Polesia 
czar, Z tamtej strony jeziora, Żurawie. 
 
Mamy nadzieję, że kolejny sezon będzie 
równie udany. 
 
                               Barbara Leoniuk    
                                                                                              

Wiceprezes Zarządu Oddziału 
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żki       W GMINIE * W BIBLIOTECE * W BOK - u * W SZKOŁACH    
 
 

  
 
           W styczniu Białowieski Ośrodek Kultury 
sfinalizował umowę z Outdoor Cinema Ent. 
Najprawdopodobniej w drugiej połowie marca 
zawita do Białowieży kino Orange z pierwszym 
seansem. 
 W związku z tym, że od 1-go marca 2015 
roku kończę moją pracę w Białowieskim 
Ośrodku Kultury, chciałbym serdecznie 
podziękować za wszystkie lata współpracy i 
udzielanego moim działaniom wsparcia. 
 Dyrektorem ośrodka kultury byłem od 
2011 roku, natomiast redaktorem Głosu 
Białowieży od 2009 roku. Czas ten i współprace 
ze wszystkim instytucjami na terenie naszej 
miejscowości wspominam bardzo dobrze. Mam 
nadzieję, że wszelkie błędy, które w tym czasie 
popełniłem, nie były na tyle duże, aby zniechęcić 
do mojej osoby. 
 Żegnam się z Białowieskim Ośrodkiem 
Kultury, ale nie żegnam się z Białowieżą. Dalej 
pozostaję członkiem zarządu Lokalnej 
Organizacji Turystycznej „Puszcza Białowieska” 
oraz członkiem Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Białowieży. Jeśli tylko będę potrafił służę swoją 
pomocą przy wszelkich przedsięwzięciach 
mających miejsce w Białowieży. 
 Jeszcze raz dziękuje za wszelką okazaną 
mi pomoc. Zachęcam do dalszej współpracy. 
  Z wyrazami szacunku 
                                               Mateusz Gutowski 

 

                       Podziękowania   
 
 Składam serdeczne podziękowania 
wszystkim, którzy okazali pomoc i współczucie oraz 
uczestniczyli w ostatniej drodze mojej Mamy śp. 
Olgi Podłaszczyk. 
 Dziękuje: mieszkańcom Grudek, moim 
przyjaciołom i koleżankom, sąsiadom, pracownikom 
Urzędu Gminy Białowieża, Białowieskiego Ośrodka 
Kultury, biblioteki, Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej,   Domu Dziecka w Białowieży. 
 
                                                       Ludmiła Kanecka 
 

         
          Biblioteka Publiczna w Białowieży 
zachęca do lektury książek. 
 
Oto niektóre propozycje czytelnicze: 
 
Marta Mizuro – „Cicha przystań” – urlop 
młodej pani prokurator w pozornie cichym i 
sielskim miasteczku to dobrze opowiedziana 
kryminalna historia. Akcja książki spowita aurą 
tajemniczości, toczy się powoli.  Dobry polski 
kryminał dala miłośników tego gatunku. 
 
Santa Montefiore – „Tajemnica morskiej 
latarni” – bohaterka powieści Ellen ucieka z 
Londynu przed życiem jakie wiodła do tej pory. 
Zatrzymuje sięw domu ciotki na irlandzkiej 
prowincji. Ale od przeszłości  nie sposób uciec, 
o czym przekona się bohaterka. Piękne opisy 
irlandzkiego krajobrazu, tajemnicze zamczyska 
tworzą niepowtarzalny klimat tej powieści dla 
pań. 
 
Andrzej Stasiuk – „Wschód”- to podróż autora 
w głąb wspomnień. Teraźniejszość miesza się z 
przeszłością. To opowieść  o wakacjach 
spędzanych na Podlasiu u dziadków, o 
wschodniej Polsce, Rosji i Azji. Autor dzieli się 
z czytelnikiem  refleksjami i tęsknotą za  
światem, którego już nie ma. Nie mylić z 
przewodnikiem !  
 
Marek Krajewski –„FestungBreslau”- ostatni 
tom przygód komisarza Eberharda Mocka. 
Ostatnie  tygodnie wojny w okupowanym 
Wrocławiu  i ostatnia zagadka kryminalna 
Mocka. Jak zwykle u Krajewskiego wspaniale 
nakreślone postacie,  doskonale odtworzony 
obraz Wrocławia.  
 
Serdecznie zapraszamy do biblioteki. 
 
                                            Ludmiła Osakowicz 
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Z cyklu: SMAKI ZAPOMNIANE                        
 
Drukujemy przepisy kulinarne regionalnych dań, które 
niegdyś uchodziły za smakowite, a dziś uchowały się w 
domowych przepisach często notowanych odręcznie przez 
mamy czy babcie. 
W poprzednich numerach gazety sprzed kilku lat 
systematycznie odkrywaliśmy dawne smaki, aby w 
przyszłości wydrukować broszurę zatytułowaną 
Białowieskie potrawy. 
Dziś  proponujemy  przepisy dla przeziębionych. 
                                                                               E.L. 
 
                  Przepisy miesiąca: 
 

         herbata na katar 
 
* ¼  litra wody 
* 1 saszetka herbaty 
* ½  cytryny 
* 2 łyżeczki miodu 
 
Zaparzyć herbatę. Wcisnąć sok z cytryny. Dodać 
miód i wszystko wymieszać. Pić gorącą małymi 
łykami                        

               syrop na gardło 
 
*  ½ cebuli 
* 1 łyżeczka masła  
*  1 łyżka miodu 
 
Masło roztopić na patelni. Dodać cienko pokrojoną 
cebulę. Lekko podsmażyć na niewielkim ogniu, żeby 
zmiękła, ale się nie zarumieniła, dodać miód, niech 
się  razem stopi.  Spożywać ciepły syrop łyżeczką, 
razem z cebulą. 
 

         grzane wino 
 
* 1 szklanka czerwonego wina, najlepiej wytrawnego 
* 2 łyżki cukru 
* 3-4 goździki 
* ½ łyżeczki cynamonu 
Wino wlać do garnuszka, dodać cukier, cynamon, 
goździki. Ogrzewać pod przykryciem nie doprowa- 
dzając  do wrzenia. Podawać gorące. Można dodać 
plasterek cytryny ze skórką. 
 

 
W BIBLIOTECE: 
 
Od marca 2015 roku rozpoczyna pracę koło 
recytatorskie dla dzieci starszych klas szkoły 
podstawowej i gimnazjum. Zapraszamy serdecznie 
dzieci do udziału w zajęciach , które odbywać się 
będą w pomieszczeniach biblioteki. O terminach 
zajęć informuje biblioteka. 
 
W BOK-u 
 
Koło recytatorskie dla dzieci młodszych klas szkoły 
podstawowej i przedszkola powstaje przy Białowies- 
kim Ośrodku Kultury. Zapraszamy dzieci i rodziców 
do współpracy. Informacji udziela BOK. 
 
Białowieski Ośrodek Kultury zamierza również 
zorganizować pracę koła plastycznego dla dzieci i 
młodzieży. Chętnych zapraszamy do zgłaszania się 
na zajęcia. 
 
W GMINIE: 
 
Komisja Kultury zainicjowała przywrócenie na 
terenie wsi puszczańskich działalności kulturalnej w 
postaci reaktywowania świetlic wiejskich. 
Świetlice takie mają szanse powstać we wsiach: 
- Pogorzelce 
- Podolany 
- Budy 
- w przyszłości także Grudki 
Potrzebne będą zgłoszenia osób, które takie świetlice 
poprowadzą, zadbają o nie ale przede wszystkim we 
współpracy z Białowieskim Ośrodkiem Kultury 
zajmą się organizacją działalności kulturalnej. 
Do każdej wiejskiej świetlicy będzie też podłączony 
Internet. 
---------------------------------------------------------------- 
 

ZAPRASZAMY 
na 

K O N C E R T  W I O S E N N Y 
w wykonaniu 

ZESPOŁU  SPADCZYNA, 
który odbędzie się 

8 marca 2015 r. o godz. 14.00 
w sali kina Żubr w Białowieży

 

   

      INFORMACJE KULTURALNE 
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Las uczy nas 
 
W dniu 28.02.2015r.  odbędzie się IV edycja 
konkursu „Las uczy nas” organizowanego przez 
Dom Dziecka w Białowieży.  
      Konkurs jest objęty Honorowym Patronatem 
Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów 
Państwowych w Białymstoku. Sponsorem 
nagród dla uczestników są: Nadleśnictwo 
Białowieża, Nadleśnictwo Browsk, Instytut 
Biologii Ssaków PAN w Białowieży, 
Białowieski Park Narodowy. Konkurs jest 
skierowany do wychowanków placówek 
opiekuńczo – wychowawczych z województwa 
podlaskiego, a celem  jest zainteresowanie dzieci 
i młodzieży otaczającą przyrodą, poezją i 
rozwijaniem zdolności recytatorskich.  
 
                                                          Iwona Onopiuk 

 

 
Ferie zimowe w górach 
 
W dniach 19-27.01.2015 r. siedmioosobowa grupa 
wychowanków Domu Dziecka w Białowieży 
wypoczywała w Ośrodku Wczasowym  w Brennej 
k/Wisły.           
       Organizatorem wypoczynku była 
Organizacja Turystyczna z Ustki – Dziupla 
Tropicieli Przygód. Wychowankowie uczyli się 
jeździć na nartach, snowboardzie, łyżwach oraz 
uczestniczyli w zajęciach rekreacyjnych.  
Wyjazd na wypoczynek zimowy  sponsorowała 
Fundacja Grupy PERN „Przyjaźń”  z Płocka 
oraz  Baza Paliw nr 15 w Narewce – Pan Dariusz 
Olszewski i pracownicy przekazali kieszonkowe 
na wyjazd, Martes Sport Sp. z o.o. z Bielsko-
Białej – Galeria Hajnówka  ufundowała odzież 
zimową. 

Wszystkim serdecznie dziękujemy! 
 

                                             Krystyna Dackiewicz 
 

 
 

 
 
 
 
Małolaty 
 
Zespół taneczny ''Małolaty '' istnieje przy Domu  
Dziecka  w   Białowieży.  Prowadzi  go  pani 
Barbara Nowacka, wychowawczyni i in-
struktorka tańca.    
        Zespół liczy obecnie 10 osób. Skład zespołu  
ulega częstym zmianom, gdyż wychowanki 
przychodzą i odchodzą z placówki. 
W swoim repertuarze zespół posiada tańce 
towarzyskie, orientalne, taniec nowoczesny. 
Próby są bardzo intensywne, gdyż utrzymanie 
zespołu w dyspozycyjności repertuaru wymaga 
wysiłku. Wychowanki bardzo lubią tańce 
nowoczesne, uczęszczają na warsztaty taneczne, 
prowadzone       w studio tańca ''Revolt'' w Biels-
ku Podlaskim. 
Zespół  reprezentuje placówkę na konkursach, 
uroczystościach gminnych, wojewódzkich 
organizuje koncerty dla sponsorów. Kibicuje też 
zespołom sportowym jako czirliderki. 
Udział w zespole integruje, uczy pokory, 
samodyscypliny i leczy kompleksy. Sponsorem 
zespołu jest Firma „Chep” z Warszawy.  
 
                                                 Barbara Nowacka 

 
 
Muzyka w duszy gra 
 
Od października w placówce pani  Paulina 
Skiepko prowadzi zajęcia muzyczne. Dzieci uczą 
się nie tylko piosenek, ale również 
prawidłowego oddychania, wydobywania 
prawidłowo dźwięków, prowadzenia melodii 
oraz interpretacji utworu. Praca w zespole uczy 
dzieci cierpliwości i szacunku. Głównym celem 
tych zajęć jest zabawa przez naukę. Sponsorem  
zajęć jest Fundacja „Oni to My” z Hajnówki.  
 
                                                 Krystyna Dackiewicz 
 
 

   

   WIEŚCI  Z DOMU  DZIECKA 



                                                                                   

            Bankowi Spółdzielczemu w Hajnówce 
 
 

 
           Malai Studio Hajnówka z Pucharem Prezesa OSP w Białowieży 
 
W sobotę 24 stycznia na sali Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego w Białowieży odbył się turniej 
o Puchar Prezesa OSP w Białowieży w piłce 
siatkowej mężczyzn. 
 
          W zawodach udział wzięły cztery zespoły: 
OSP Białowieża, KPPSP Hajnówka, KPPSP 
Bielsk Podlaski oraz Malai Studio Hajnówka. 

Grano systemem każdy z każdym, do dwóch 
wygranych setów. 
 
Spotkania przyniosły dużo emocji, często 
kończyły się wynikiem 2 do 1. Ostatecznie 
bezsprzecznie najlepszym okazał się zespół 
Malai Studio Hajnówka, który przez cały turniej 
nie stracił seta. 

 
Wyniki poszczególnych spotkań: 
 
• OSP Białowieża-KPPSP Bielsk Podlaski 2:1 
• Malai Studio Hajnówka-KPPSP Hajnówka 2:0 
• KPPSP Bielsk Podlaski-KPPSP Hajnówka 2:1 
• Malai Studio Hajnówka-KPPSP Bielsk Podlaski 2:0 
• KPPSP Hajnówka-OSP Białowieża 1:2 
• OSP Białowieża-Malai Studio Hajnówka 0:2 
                                                                                                
Najlepsi zawodnicy w zespołach: 
 
Malai Studio Hajnówka- Artur Oniprijuk 
OSP Białowieża- Paweł Androsiuk 
KPPSP Bielsk Podlaski- Mariusz Sienkiewicz 
KPPSP Hajnówka- Piotr Sienkiewicz 
 
Końcowa kolejność: 
 
1. Malai Studio Hajnówka 
2. OSP Białowieża 
3. KPPSP Bielsk Podlaski 
4. KPPSP Hajnówka 
 
Skład OSP Białowieża: Piotr Orzechowski 
(kapitan), Wojciech Gutowski, Walenty 
Leoniuk, Mateusz Gutowski, Paweł Androsiuk, 
Tomasz Androsiuk, Artur Kupień, Artur 
Wojciuk. 
Sędziował: Wojciech Linke. 

Organizatorem wydarzenia było OSP w 
Białowieży, natomiast partnerami- Zespół 
Szkolno-Przedszkolny w Białowieży oraz 
Białowieski Ośrodek Kultury. 
 

Mateusz Gutowski 
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